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Wat is je huidige functie?
Ik ben sergeant-majoor Verbindings-
dienst (CIS) bij het Korps Mariniers.

Sinds wanneer ben je actief 
als afdelingsbestuurder voor 
de VBM en waarom?
Sinds december ‘21. Ik wilde inspraak 
hebben in de arbeidsvoorwaarden en 
wat er verder allemaal speelt. Daarnaast 
zag ik dat veel ‘grijze postduiven’ (ou-
deren) bestuursfuncties binnen de VBM 
bekleden. Begrijp me niet verkeerd, ik 
heb respect daarvoor, maar zij voelen 
minder goed de pijn die wij voelen op 
de werkvloer.
Aan de andere kant zijn wij als actief 
dienende militairen vaak weg, zeker bij 
het Korps Mariniers, dus je kunt er niet 
altijd bovenop zitten.

Wat zijn je grootste 
ergernissen?
Laksheid. Daar kan ik als militair en 
als instructeur niet goed tegen. Ik zie 
dat, doordat we veel mensen moeten 
aannemen, de kwaliteit iets minder is. 
Daardoor valt me wel op dat ik wat meer 
laksheid tegenkom.

Wat is je favoriete boek of film?
Ik vond ‘De Da Vinci Code’ leuk om te 
lezen. De film Zero Dark Thirty, over de 
jacht op Osama Bin Laden, vond ik erg 
mooi om te zien.

SOCIALE MEDIA 
TWITTER.COM/MIJNVBM

WWW.FACEBOOK.COM/MIJNVBM

WWW.VBM.INFO

Dani van de 
Weijer (39) 
en ik ben 
bestuurslid 
bij de VBM 
Afdeling 
Doorn

2%-norm in 2024

In de miljoenennota 2023 wordt bevestigd 
dat Nederland toegroeit naar de NAVO-norm 
van 2% van het bbp.

| Lees verder op pagina 6

Niet lullen maar poetsen

Steeds meer MC-leden laten het overleg 
bewust schieten omwille van de lieve vrede 
op de werkvloer.

| Lees verder op pagina 12

Cafetariamodel

Sinds 9 september kan de VBM-contributie 
weer, met terugwerkende kracht tot 1 januari 
2022, worden uitgeruild.

| Lees verder op pagina 15

AMAR, BARD en ATW

Regelgeving omtrent roosters is vaak moeilijk 
uit te leggen. Volgens Peter Wulms (VBM) is 
het tijd voor actie.

| Lees verder op pagina 20

Knelpunten Frontex

KMar-personeel ingezet voor Frontex heeft 
tijdens een werkbezoek een aantal 
belangrijke knelpunten aangekaart.

| Lees verder op pagina 9

Terugbetalingsplicht

Door nieuwe regelgeving gaat er 
waarschijnlijk een streep door de 
terugbetalingsplicht in een aantal gevallen.

| Lees verder op pagina 14

Met tranen in de ogen

Belastinginvuller Hans Poorthuis geeft uitleg 
over extra inkomens, echtscheiding en het 
‘opzoeken van de randjes’.

| Lees verder op pagina 16

Nieuw pensioenstelsel

Het nieuwe pensioenstelsel komt eraan. Wat 
gaan de wijzigingen voor u, als ABP-
deelnemer, betekenen? 

| Lees verder op pagina 24

Aangesloten bij het Ambtenarencentrum (AC)
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LTZE2OC b.d. L.A.J. Hubenaar en kpl1 
bij de KL J. Swarts hebben onlangs de 
Speld voor langdurig lidmaatschap ont-
vangen. Beiden schreven zich in bij hun 
bond in 1972. De VBM bedankt hen voor 
hun trouwe steun!

ONDERZOEK HERBEVESTIGT CONCLUSIES 
MORTIERONGEVAL MALI

EERSTE GEMODERNISEERDE CV90 VAN DE BAND

De Onderzoeksraad voor Veiligheid (OVV) heeft de bevindingen uit het heropende 
onderzoek naar het mortierongeval in Mali in 2016 bekendgemaakt. De Raad stelt 
vast dat er geen nieuwe feiten zijn gevonden die aanleiding geven tot heroverweging 
van de conclusies uit het eerdere onderzoek. De OVV heropende het eigen onderzoek 
uit 2016 nadat bleek dat in een vervolgonderzoek van de KMar nieuwe feiten naar 
voren zouden zijn gekomen. 
Nadat de nabestaanden in 2018 aangifte deden tegen Defensie bij het Openbaar 
Ministerie (OM) heeft het OM aan de KMar opdracht gegeven tot aanvullend onder-
zoek. De KMar gaf in dit aanvullend onderzoek aan dat het niet uit te sluiten was dat de 
onderzochte granaatscherven vermengd waren geraakt met andere granaatscherven. 
Door de nieuwe feiten zou de door de OVV vastgestelde toedracht van het ongeval 
mogelijk ter discussie staan. 

Vroegtijdige ontploffing
Het heropende onderzoek door de Raad leverde extra informatie op waardoor de eer-
dere conclusies worden bevestigd. De onderzochte granaatscherven zijn niet vermengd 
geraakt met andere granaatscherven. De granaatscherven van het ongeval zijn direct 
verzameld en afgevoerd, overige granaten zijn daarna vernietigd. Dit wordt bevestigd 
door getuigen.
De OVV stelde in het eerste rapport dat aan de scherven te zien is dat het ontstekings-
mechanisme van de granaat instabiel was. Door vocht en warmte was oxidatie ont-
staan. Dit veroorzaakte de vroegtijdige ontploffing. Dit scenario is bevestigd door een 
munitiedeskundige die een onafhankelijk rapport opstelde in opdracht van het OM.

Het eerste gemoderniseerde CV90-infanteriegevechtsvoertuig van de landmacht is 
op 26 september uit de fabriek gerold. Dit gebeurde in het Zweedse Örnsköldsvik bij 
fabrikant BAE Systems Hägglunds. Het gaat om de zogenoemde ‘first of type’. Op 
basis van de bevindingen met deze testversie volgt de serieproductie. Die start naar 
verwachting eind 2023. In totaal ondergaan 122 CV90’s een ingrijpende modernise-
ring, een zogenoemde midlife update (MLU).
De komende tijd volgen verschillende testen met dit ‘1e voertuig’ om te zien of 
het aan alle eisen voldoet. De geüpdatete voertuigen krijgen meer vuurkracht 
en betere bescherming tegen vijandelijke antitankraketten. Dit laatste is te 
danken aan een actief beschermingssysteem voor inkomende projectielen dat 
een groot deel van de voertuigen krijgt. Andere belangrijke verbeteringen zijn 
de nieuwe toren en de verplaatsing van het kanon. Dat geeft de bemanning 
meer bewegingsruimte en verbetert de ergonomie in het algemeen. Ook de 
IT-systemen gaan op de schop. Door dit alles neemt de gevechtskracht toe.
Eind 2026 moet het project zijn afgerond.

VERKIEZINGSDATA 
MEDEZEGGENSCHAP
CZSK
Staf Groepscommandan-
ten Groot Boven Water
24 oktober
--------------------------------------------------
1 Marine Combat Group
31 oktober

CLSK
KMSL Vliegbasis Woensdrecht
18 oktober
--------------------------------------------------
DOSCO
CEAG
17 – 22 oktober

Staf DOSCO I&C (tussentijdse verkiezing)
27 oktober

DCPZ (Dienstencentrum Personele Zorg)
1 november
--------------------------------------------------
DMO
JIVC/BOO IT
17 oktober
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Eindelijk is er dan het wetsvoorstel – ingediend door de SGP en 
vooralsnog gesteund door de VVD en het CDA – waarin wordt 
voorgesteld om 2% van het bbp jaarlijks uit te geven aan Defensie 
(verankerd in wetgeving dus). Ik hoop dat hiervoor uiteindelijk 
een politieke meerderheid komt. Dan weet Defensie namelijk op 
de lange termijn wat de financiële mogelijkheden zijn om te in-
vesteren in personeel, materieel, vastgoed, ICT en voorraden. Dat 
is hard nodig om invulling te kunnen geven aan de (hoofd)taak 
van de krijgsmacht: om ons land en het NAVO-bondgenootschap 
te verdedigen.

De oorlog in Oekraïne zorgt voor een ongekende toename van 
inflatie. Onze leden hebben in toenemende mate moeite om de 
gas-, benzine-, energie- en boodschappenrekeningen te betalen. 
De samenwerkende vakbonden bij de overheid hebben de premier 
aangeschreven met de oproep om te komen tot compensatie. 
Verder hebben wij de regering opgeroepen om de salarissen 
van de overheidsmedewerkers te verhogen. Dit naar aanleiding 
van de oproep van de regering gericht aan de werkgevers in de 
marktsector om de lonen te verhogen. Als je zo’n oproep doet, 
moet je als overheidswerkgever zélf ook het goede voorbeeld 
geven. Verschillende ministers reageerden hier direct op door 
te zeggen dat zij geen loonsverhogingen gingen toekennen aan 
de ambtenaren. Ik vind dit bijzonder teleurstellend, omdat de 
ernst van de situatie voor veel militairen en burgers kennelijk 
onvoldoende wordt ingezien.

Tijdens het personeelsdebat in de Tweede Kamer heeft de staats-
secretaris van Defensie zijn contourenbrief ‘Behouden, binden en 
inspireren’ toegelicht. Hij constateerde dat het aantal openstaande 
vacatures inmiddels is opgelopen naar ruim 8.800 (!). 
Daarnaast is de uitstroom (van defensieverlaters) in 2022 ten 
opzichte van 2021 verder toegenomen. De instroombehoefte 
neemt volgens staatssecretaris Van der Maat toe. Zo moeten de 
komende jaren circa 6.800 militairen per jaar worden geworven. 
Dit wordt een enorme uitdaging, kunnen we wel stellen. Het 
behouden van militairen wordt dan nog belangrijker. Door te ‘in-
spireren’ wil Defensie meer zichtbaar worden in de samenleving. 
Zo komen er meer stageplekken voor mensen die de opleiding 
Veiligheid en Vakmanschap (VeVa) volgen en er komt een bonus 
voor leerlingen die kiezen voor een baan bij Defensie. 

In navolging van het gesloten arbeidsvoorwaardenakkoord wordt 
er hard gewerkt aan de regelgeving voor het loongebouw, plaats- 
en tijd-onafhankelijk werken, het nieuwe pensioencontract en de 
toelagen. Daarnaast wordt het onderzoek naar de mogelijkheid 
om te komen tot een vast contract voor manschappen en kor-
poraals opgestart en wordt de vernieuwing van het personeels-
systeem, dat het flexibele personeelssysteem moet vervangen, 
verder ingevuld. Kortom, er is veel werk aan de winkel.

j.debie@mijnvbm.nl

“Als je zo’n oproep doet, moet je 
als overheidswerkgever zélf ook 

het goede voorbeeld geven.”

De rekeningen moeten 
betaalbaar blijven

JEAN DEBIE
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De internationale situatie vraagt om een 
goed toegeruste krijgsmacht voor een 
veilig Europa en een krachtige NAVO. 
Dat zei koning Willem-Alexander in zijn 
troonrede, uitgesproken op dinsdag 20 
september 2022.

“Eens te meer blijkt dat voor Nederland de 
EU, de NAVO en de VN de ankers zijn van 
het buitenlands en veiligheidsbeleid", sprak 
de koning. "Het kabinet heeft de voorge-
nomen extra investeringen in Defensie met 
brede parlementaire steun kunnen versnellen 
en verhogen. Dat is nodig nu verschillende 
landen streven naar een wereld waarin het 
recht van de sterkste geldt. In dat wereldbeeld 
worden democratie, soevereiniteit en vrijheid 
uitgehold. Daartegen moet Nederland samen 
met zijn internationale partners een dam 
opwerpen. Dat vraagt om een goed toegeruste 
krijgsmacht voor een veilig Europa en een 
krachtige NAVO. Het vraagt een doelgerichte, 
democratische en zelfbewuste Europese Unie, 
die een grotere rol pakt op het wereldtoneel. 
En het vraagt van Nederland dat het zijn 
brede internationale verantwoordelijkheid 
blijft nemen.”

Miljoenennota
In de miljoenennota 2023 die even later 
werd aangeboden aan de Tweede Kamer 

wordt bevestigd dat Nederland toegroeit 
naar de NAVO-norm van 2% van het 
Bruto Binnenlands Product (bbp). In 
2022 geeft Nederland nog 1,47% van het 
bbp uit aan Defensie. Op basis van de hui-
dige CPB-ramingen stijgt het percentage 
defensie-uitgaven in 2024 en 2025 naar 
2,02%. Nederland voldoet daarmee aan 
de NAVO-norm van 2% in 2024 en 2025, 
maar zakt daarna weer terug naar 1,89%.
Het Europees NAVO-gemiddelde komt 
in 2024 uit op 1,94%. Gelet op de recente 
ontwikkelingen in Oekraïne en de stij-
gende defensie-uitgaven van NAVO-
bondgenoten is de verwachting dat dit 
percentage de komende periode verder 
stijgt.

Investeringsquote
In 2023 stijgt de (5-jaarsgemiddelde) 
investeringsquote verder tot 26,2%. 
Daarmee voldoet Defensie aan de NAVO-
richtlijn dat minimaal 20% van de uit-
gaven bestemd is voor vervanging van 
materieel en gerelateerd onderzoek.

Algemene koopkracht-
maatregelen
Het minimumloon gaat in 2023 met 10% 
omhoog. De AOW en arbeidsgerelateerde 
uitkeringen stijgen mee. Om te zorgen 

dat mensen meer inkomen overhouden 
uit hun werk worden de lasten op arbeid 
structureel verlaagd. Het 1e tarief van 
de inkomstenbelasting gaat omlaag en 
de arbeidskorting omhoog. Op deze 
manier worden ook middeninkomens 
ondersteund.
Zoals eerder uitgelekt, komt er een tijde-
lijk maximum op de gas- en elektratarie-
ven om de energierekening behapbaar te 

‘Nederland moet brede 
internationale verantwoordelijkheid 
blijven nemen’
Zorgen over lage instroom 
en hoge uitstroom

6 | Trivizier | 1/2 - 2022
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houden. Voor de meest kwetsbare huis-
houdens komt er een energietoeslag en 
worden de zorgtoeslag, huurtoeslag en het 
kindgebonden budget verhoogd.

Grote zorg: personeel
In een personeelsdebat op 15 september 
had staatssecretaris Van der Maat het 
al aangegeven: er zijn zorgen over de in-
stroom en uitstroom van personeel. De in-

1/2 - 2022 | Trivizier | 7 
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stroom daalt en de uitstroom stijgt. Waar 
het personeelsbestand in de tweede helft 
van 2021 nog groeide, is in de eerste helft 
van 2022 zelfs sprake van krimp (-299 
VTE), zo blijkt uit de Personeelsrapportage 
die op Prinsjesdag aan de Kamer werd 
aangeboden.
Dus terwijl er in de groeiende organisa-
tie in theorie 1107 VTE’n (voltijds equi-
valenten, ‘banen’) bijkwamen, werden 
die plaatsen maar voor een deel gevuld. 
De militaire vullingsgraad daalde van 
80,1% naar 79,9% (van 41.250 naar 41.198 
VTE’n); de vullingsgraad bij burgerper-
soneel daalde van 105,1% naar 101,7% 
(vooral door groei van de organisatie). 
Het aantal reservisten steeg van 6.427 
naar 6.532 VTE’n. 
Naast dat er in algemene zin te weinig 
personeel is, zijn er ook zogeheten ‘kwa-
litatieve tekorten’ van specifieke schaars-
te-categorieën militair personeel, zoals 
technisch en ICT-personeel. 
In totaal telt Defensie 8.809 vacante func-
ties. Een deel van de militaire vacante 
functies is (tijdelijk) gevuld door burger-
personeel, reservisten of ingehuurd per-
soneel. Het personeelstekort heeft weer 

invloed op de materiële gereedheid en de 
geoefendheid, en daarmee op de operati-
onele gereedheid. Mede daardoor was de 
krijgsmacht onvoldoende gereed militair 
vermogen voor de eerste hoofdtaak te 
leveren. Ook de inzetvoorraden zijn nog 
niet op het juiste niveau. Defensie heeft 
hiervoor nog een aantal jaar nodig.

Werkbeleving 
Binnen heel Defensie is de werkbeleving – 
uitgedrukt in percentages ‘tevredenheid’ 
en ‘vertrouwen in de toekomst’ – in een 
jaar tijd licht afgenomen. De daling geldt 
voor alle contractsoorten: militairen FPS 
fase 1/2, FPS fase 3 en burgers. Evenals 
in 2021 is het burgerpersoneel gemiddeld 
meer tevreden en meer gemotiveerd dan 
het militair personeel. 
Hierbij valt wel een nuancering aan te 
brengen; namelijk dat in deze personeels-
rapportage de effecten van de cao 2021-
2023 nog niet zichtbaar zijn.

Uitval
Er zitten minder militairen in de initi-
ele opleiding en het opleidingsverloop 
is toegenomen. Het aantal aanstelbaren 

daalde van 1.620 naar 1.379. De rede-
nen van uitval van kandidaten tijdens 
het wervings- en selectieproces zijn niet 
eenduidig, en variëren van uitval bij keu-
ringen tot kandidaten die zich terugtrek-
ken wegens arbeidsvoorwaarden of werk 
elders. Ook worden opstartproblemen met 
het nieuwe digitale recruitmentsysteem 
(WenS) ondervonden, is er beperkte op-
leidingscapaciteit waardoor kandidaten 
lang moeten wachten om te starten met 
hun opleiding en daardoor afhaken, en 
komt het voor dat de Verklaring van Geen 
Bezwaar (VGB) niet (of te laat) wordt 
afgegeven. 

De (financiële) investeringen uit de 
Defensienota 2022, inclusief het nieuwe 
Arbeidsvoorwaardenakkoord, de 
komst van het nieuwe HR-model én de 
Contourenbrief ‘Behouden, binden en 
inspireren’, moeten de bovengeschetste 
problemen een halt toeroepen. Meer hier-
over op pagina 30.
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Personeel dat werkt voor Frontex heeft een 
werkbezoek van de PC-KMar & Directeur 
Directie Personeel & Bedrijfsvoering 
(DDPB) en de vakbonden aangegrepen om 
een aantal belangrijke knelpunten aan te 
kaarten. Namens de VBM was overlegver-
tegenwoordiger Haico Wissink aanwezig 
tijdens het werkbezoek aan Athene, Samos, 
Chios en Alexandroupoli.
Frontex is een Europees grens- en kust-
wachtagentschap en is bedoeld voor de 
bewaking van de Europese buitengrenzen. 
Dat kan zijn met marineschepen, kust-

wachtvliegtuigen en grondpatrouilles met 
onder andere Nederlands marechaussee-
personeel. Tijdens het werkbezoek, dat 
plaatsvond tussen 11 en 16 september, 
werd in Griekenland gestationeerd perso-
neel van de KMar bezocht.
Drie verschillende categorieën personeel 
kennen drie verschillende plaatsingster-
mijnen. Er zijn tijdelijk tewerkgestelden 
(TTW), voor wie de plaatsingsduur 2 maan-
den is. Dan is er een categorie die voor 2 
jaar geplaatst wordt. Hieronder vallen bij-
voorbeeld specialisten op het gebied van ge-

zichtsherkenning. Personeel in 
de derde categorie wordt voor 
5 jaar daadwerkelijk binnen 
Frontex geplaatst. Haico 
Wissink: “Er is veel discussie 
over welke voorwaarden en 
toelagen moeten gelden. Als 
je de werkzaamheden van de 
KMar vergelijkt met De West, 
dan doen sommigen hetzelfde 
werk, maar onder heel andere 
voorwaarden en tegemoetko-

mingen. Onder welke con-
dities werkt men? Wat als 
personeel 7 dagen per week 
moet werken, mag dat dan? 
Is de ATW van toepassing? 
Dit soort vragen zijn meer-
dere malen door het perso-
neel binnen de organisatie 
aangekaart, maar het is nog 
steeds niet opgelost.” 
Daarnaast was er veel mis 
met de werk- en leefomstan-
digheden, vertelt Wissink: 

”We hebben klachten gehoord over appar-
tementen vol schimmel. Medische voor-
zieningen waren niet goed geregeld, mede 
doordat er discussie is over de vraag of dit 
een missie is, een tijdelijke tewerkstelling 
of een samenwerkingsverband. Personeel 
klaagt over gebrekkige medewerking en 
empathisch vermogen vanuit DCIOD.”
Sommigen mochten geen privégebruik 
maken van hun dienstvoertuig (lastig als 
je 7 kilometer uit de bewoonde wereld zit). 
Wissink: “Een deel van het huidige perso-
neel in Griekenland is tot de conclusie geko-
men dat ze absoluut nooit meer onder deze 
omstandigheden iets gaan doen binnen 
Frontex in Griekenland. Anderen staan 
er iets positiever in, omdat er inmiddels 
verbeteringen zijn doorgevoerd.”
Wissink: “Niet alleen de bonden, maar ook 
de PC-KMar & DDPB waren geraakt door 
wat zij van de aanwezige KMar te horen 
kregen. Na doorvragen kwam ook duide-
lijk het besef dat dit echt niet oké was. De 
KMar heeft inmiddels een aantal zaken 
opgepakt op het gebied van werk- en leef-
omstandigheden en communicatie met 
DCIOD. De zaken die nu nog spelen gaan 
over onder welke condities betrokken mi-
litairen worden ‘uitgezonden’ met welke 
financiële aspecten. Dat is nog onderwerp 
van discussie binnen de staf van de KMar, 
en daarna binnen DOPS. Er moet geborgd 
worden waar ze aanspraak op kunnen en 
mogen maken, want nu is het maar net hoe 
de wind waait. De medewerkers zijn hier 
de dupe van.”
De VBM bedankt de KMar voor de uitste-
kende organisatie van het werkbezoek. 

Frontex:  

behoefte aan duidelijkheid en 
betere leef- en werkomstandigheden

Bovenste foto de delegatie. Foto links rondleiding op het nieuwe 
opvangkamp. Foto rechts: Behuizing van vluchtelingen.

Onze overlegvertegen-
woordiger Haico Wissink.
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Minder regels
De afgelopen maan-
den hebben we het, als 
het over Defensie gaat, 
vooral over ‘meer’. Meer 
geld, meer F-35’s, meer 
onderzeeboten, meer 
personeel. En dat is, na 
een generatie bezuini-
gingen en een tekort aan 
alles, natuurlijk positief. 
Met een nieuwe cao, bin-
nenkort weer voldoende 
munitievoorraden en de 
verbetering van de lege-
ring, komen langzaam 
de randvoorwaarden 
voor een prettige werk-
omgeving weer terug. 
Tegelijkertijd moeten 
we ons ook realiseren 
dat het herstel nog wel 
jaren gaat duren. 
Maar er is nog iets 
anders wat grote invloed 
heeft op het werkkli-

maat. Daarom ging mijn bijdrage tijdens de behandeling 
van de defensienota in de Tweede Kamer niet over meer 
geld, meer F-35’s of meer personeel, maar juist over mínder. 
Want niet alleen meer investeringen maken Nederland vei-
liger maar ook minder regels. Dat klinkt 
misschien vreemd, maar het beroep van 
de militair is een bijzonder beroep. Hij 
of zij traint voor situaties waarvan wij 
er alles aan doen om de burger daarvoor 
te behoeden. Alleen, we zijn een mili-
tair meer en meer als burger gaan zien. 
Ik noem een voorbeeld: het camoufle-
ren van een vrachtwagen is ‘werken op 
hoogte’ en daar horen regels en proce-
dures bij. 
Met onze zoektocht naar ultieme vei-
ligheid voor onze militair, creëren we 
juist onveiligheid. Want met veel regels 

halen we alle creativiteit en daarmee soms ook het moreel 
weg, waardoor onze militairen niet optimaal kunnen trai-
nen en bijvoorbeeld experimenteren met nieuwe situaties. 
Natuurlijk pleit ik er niet voor om zomaar alle regels bui-
ten de deur te zetten, maar we zijn wel doorgeschoten en 
regelen alles kapot. Want met te veel regels creëren we 
namelijk schijnveiligheid omdat we hierdoor de creativiteit 
en het initiatief, die essentieel zijn bij militair optreden, 
compleet weghalen.  
In Oekraïne zien we het verschil. Het principe van ‘Mission 
Command’ is daar omarmd. De commandant ter plaatse 
krijgt vrijheid en het vertrouwen van handelen. De Russische 
doctrine is het tegenovergestelde; een van micro-manage-
ment en wantrouwen, en we zien daarvan het resultaat. 
Maar ‘minder regels’ geldt breder. Ik doel hiermee ook op de 
creativiteit in aanbestedingen. Ik krijg namelijk het gevoel 
dat we bij aanbestedingen altijd alles binnen de regels wil-
len doen en Europees aanbesteden, terwijl artikel 346 voor 
de defensie-industrie een uitzondering maakt. Met de aan-
koop of productie van nieuw materiaal of munitie hebben 
we alle creativiteit nodig en zo min mogelijk regels. Zeker 
omdat de hele wereld begint met kopen, kunnen we situ-
aties zoals bijvoorbeeld met het interimpak ons echt niet 
meer veroorloven. Nu de bewindspersonen scherp houden 
zodat ze het daadwerkelijk aandurven om weer ruimte te 
geven aan creativiteit en ini tiatief op de werkvloer.

Derk Boswijk
Tweede Kamerlid en woordvoerder Defensie 

Het principe van ‘Mission Command’ is daar omarmd.

“Niet alleen meer 
investeringen maken 

Nederland veiliger maar 
ook minder regels.”
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Niet lullen, maar poetsen
Als u als medezeggenschapper op de werkvloer, door uw direct 
leidinggevende en collega’s, steeds maar weer duidelijk wordt 
gemaakt dat men het MC-overleg als tijdrovend en een reden 
van afwezigheid ziet, moet u als lid van de medezeggenschap 
standvastig zijn. 
Dit soort praktijken zijn volstrekt onacceptabel. De MC is door 
het hoofd diensteenheid (HDE) aangesteld. De praktijk wijst 
helaas uit dat steeds meer MC-leden om bovenstaande reden het 
overleg en andere MC-gerelateerde werkzaamheden bewust laten 
schieten omwille van de goede vrede op de werkvloer.
Beste medezeggenschappers, stop 
daarmee! Laat u niet intimideren door 
het ‘lullen’ van uw lijnmanager en/of 
collega’s, maar ga poetsen. Het Besluit 
Medezeggenschap Defensie (BMD) is 
hierover heel duidelijk:

Artikel 20 Faciliteiten
1. Het HDE stelt de leden van de MC en de leden van de werk-
groepen van de MC(‘s) gedurende een door het HDE en de MC 
gezamenlijk vast te stellen aantal uren per jaar in werktijd en 
met behoud van bezoldiging in de gelegenheid voor onderling 
beraad en overleg met andere personen over aangelegenheden 
waarbij zij in de uitoefening van hun taak zijn betrokken, als-
mede voor kennisneming van de arbeidsomstandigheden in de 
diensteenheid. Voor de voorzitter en de secretaris bedraagt het 
aantal uren ten minste 100 per jaar. Voor de overige leden 
bedraagt het aantal uren tenminste 60 per jaar.

2. Het HDE van de diensteenheid is verplicht de leden van een 
MC en de leden van een werkgroep, gedurende een door het HDE 

en de MC gezamenlijk vast te stellen aantal dagen per jaar, in 
werktijd en met behoud van bezoldiging de gelegenheid te bieden 
de scholing en vorming te ontvangen welke zij in verband met 
de vulling van hun taak nodig hebben.

4. De door een lid van een MC of lid van een werkgroep gemaakte 
noodzakelijke reis- en verblijfskosten voor het deelnemen aan 
vergaderingen van de MC of werkgroep, aan overlegvergaderin-
gen en aan scholings- en vormingsactiviteiten worden vergoed 
overeenkomstig het BMD.

Artikel 22 Benadelingsbescherming
Onze Minister draagt er zorg voor dat 
werknemers die op een kandidatenlijst 
staan of hebben gestaan, die lid zijn of 
lid zijn geweest van een MC of van een 
werkgroep, of die op andere wijze be-

trokken zijn of betrokken zijn geweest bij medezeggenschap, 
niet uit hoofde van hun kandidaatstelling, hun lidmaatschap 
of hun betrokkenheid worden benadeeld in hun positie als 
werknemer.

Een lijnmanager en collega’s kunnen én mogen uiteraard een 
mening over de medezeggenschap hebben. Maar weet, beste 
medezeggenschappers, dat u rechten heeft. Deze staan 
allemaal beschreven in het BMD. Zeker van een lijnmanager 
verwachten wij dat hij/zij deze rechten respecteert!
Mocht u in uw eigen situatie tegen weerstand en/of een onwen-
selijke situatie binnen uw functioneren als MC-lid aan lopen, 
laat het dan weten en neem contact met ons op. 
 

Is zitting nemen in een medezeggenschapscommissie (MC) 

nadelig voor uw carrière? Ons bereiken berichten dat MC-

leden te maken hebben met lijnmanagers en collega’s die 

hen – vaak op vervelende wijze – duidelijk maken dat zij zich 

beter op hun primaire taken kunnen concentreren.

“Laat u niet 
intimideren”

Tekst: Haico Wissink
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Een opdrachtnemer is…
A  het hoofd van een OPCO, als bedoeld in het BMD, van het 

organisatiedeel dat wordt gereorganiseerd
B  de projectleider van het hoofd van de diensteenheid, als 

bedoeld in het BMD, van het organisatiedeel dat wordt 
gereorganiseerd

C  het hoofd van de diensteenheid, als bedoeld in het BMD, van 
het organisatiedeel dat wordt gereorganiseerd

D  de projectsecretaris van het hoofd van de diensteenheid, 
als bedoeld in het BMD, van het organisatiedeel dat wordt 
gereorganiseerd

Wat is geen betrokken partij 
bij een reorganisatie?
A  de opdrachtgever
B  de medewerkers die zijn betrokken bij een reorganisatie
C  het georganiseerd overleg
D  de projectleider

Welke volgorde van reorganisatiefases is juist?
A  studiefase – voorbereidingsfase – besluitvormingsfase – im-

plementatiefase – evaluatiefase
B  voorbereidingsfase – studiefase – implementatiefase – be-

sluitvormingsfase – evaluatiefase
C  besluitvormingsfase – studiefase – voorbereidingsfase – im-

plementatiefase – evaluatiefase
D  studiefase – voorbereidingsfase – besluitvormingsfase – eva-

luatiefase – implementatiefase

In welke fase vindt het formele overleg 
met de medezeggenschap plaats?
A  in de voorbereidingsfase
B  in de implementatiefase
C  in de besluitvormingsfase
D  in de studiefase

 uw MC–kennis
De VBM ondersteunt met grote inzet de medezeggenschap binnen Defensie. Ons 
Bureau Ondersteuning Medezeggenschap kan de MC adviseren over geschillentrajecten, 
reorganisaties, arbeidsomstandigheden en andere zaken. Bent u op de hoogte van de 
mogelijkheden en rechten die een MC heeft? Test hieronder uw kennis!

Indien de centrales van overheidspersoneel 
wensen te spreken over het beleidsvoornemen, 
kunnen ze dit kenbaar maken in het…

A  desbetreffende overleg met de TRMC
B  desbetreffende overleg met de betrokken MC of GMC
C  desbetreffende informeel overleg Reorganisaties
D  desbetreffende overleg met de HDE van het reorganisatie- 

bereik

Wat is de rol van de medezeggenschaps-
structuur nieuwe eenheid?
A  erop toezien dat de zittende TRMC ontbonden wordt
B  bewaken dat alle acties worden uitgevoerd zoals vastgesteld 

in het VRP
C  het ontvangen van informatie en het participeren in de BCO 

PI met betrekking tot de uitvoering van het PVP
D  bewaken dat alle acties worden uitgevoerd zoals vastgesteld 

in het DRP

Welke zijn de Centrales van 
overheidspersoneel?
A  ACOP – ACCOOP – AC – CMHF
B  ACOP – ACOCOP – AC – CHMF
C  ACCOOP – AC – ACOP – MFCH
D  geen van allen

Waar staat de afkorting ROR voor 
en waarop is deze van toepassing?
A  Regeling overlegproces bij reorganisaties; bij elke reorga nisatie 

die binnen Defensie wordt geïnitieerd
B  Regeling overlegprocedure bij reorganisaties; bij elke staf-re-

organisatie die binnen Defensie wordt geïnitieerd
C  Regeling overlegprocedure bij reorganisaties; bij elke reorga-

nisatie die binnen Defensie wordt geïnitieerd
D  Regeling overlegproces bij reorganisaties; bij kleinschalige 

reorganisaties die binnen Defensie worden geïnitieerd

Test

1

2 

6 

7

8

3 

4 

5

De juiste antwoorden vindt u op pagina 35.

Medezeggenschap met betrekking tot een reorganisatie
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Terugbetalingsplicht
op de helling
De terugbetalingsplicht is geregeld in artikel 16e van het 
Algemeen militair ambtenarenreglement (AMAR). Ook aan 
burgerambtenaren kan een terugbetalingsplicht worden opge-
legd, zoals blijkt uit artikel 22 van het Burgerlijk ambtenaren-
reglement defensie (BARD). 

Richtlijn EU
De Europese Unie (EU) heeft in een richtlijn bepaald dat de 
lidstaten ervoor moeten zorgen dat werknemers - kort gezegd 
- kosteloos een opleiding moeten kunnen volgen, als die op-
leiding nodig is om hun werk uit te voeren (artikel 13). Een 
richtlijn heeft geen rechtstreekse werking. Dit betekent dat een 
werknemer uit een EU-land niet direct een beroep kan doen op 
deze richtlijn om bepaalde rechten af te dwingen. Wel moet een 
richtlijn door de lidstaten worden ‘omgezet’ naar het nationale 
recht. Nederland heeft dat gedaan met de ‘Wet implementatie 
EU-richtlijn transparante en voorspelbare arbeidsvoorwaarden’ 
die per 1 augustus 2022 in werking is getreden. In artikel 7:611a 
lid 2 van het Burgerlijk Wetboek staat nu dat de kosten van 
een verplichte opleiding niet op de werknemer mogen worden 
verhaald en dat deze verplichte opleiding onder werktijd moet 
kunnen worden gevolgd. Nederland heeft er niet voor gekozen om 
de krijgsmacht hiervan uit te sluiten. Op grond van de richtlijn 
had dat, als daarvoor objectieve criteria worden gegeven, wel 
gekund (artikel 1 lid 6).

Per 1 augustus
Het ligt voor de hand dat in ieder geval de initiële opleiding 
(artikel 13 AMAR), de functieopleiding (artikel 14 AMAR), de 
loopbaanopleiding (artikel 15 AMAR) en de om- en bijscho-
lingsopleiding (artikel 19 BARD) kunnen worden aangemerkt 
als een ‘verplichte opleiding’ die kosteloos moet worden aange-
boden. Gelet op de nieuwe regelgeving die op 1 augustus 2022 
is ingegaan, mag Defensie voor deze opleidingen dan ook geen 
terugbetalingsplicht meer opleggen. Is er na 1 augustus 2022 wel 
een terugbetalingsplicht opgelegd? Neem dan zo snel mogelijk 
contact op met onze Helpdesk; tegen dit besluit moet namelijk 
binnen zes weken bezwaar worden gemaakt.  

Een militair die bijvoorbeeld op eigen verzoek of in ver- 

band met wangedrag wordt ontslagen, kan een terug- 

betalingsplicht krijgen voor de opleidingskosten die 

door Defensie zijn betaald. Door nieuwe regelgeving is 

het echter de vraag of Defensie nog in alle gevallen een 

terugbetalingsplicht mag opleggen.

“Tegen dit besluit moet 
binnen zes weken bezwaar 

worden gemaakt”

070 315 51 11
helpdesk@mijnvbm.nl

Tekst: mr. Hanneke  
Nummerdor
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Er zijn de volgende uitruil-
mogelijkheden:
•  Uitruil vakbondscontributie  

(2022 en 2023) 
•  Uitruil fiets en/of computer/tablet 
•  Uitruil aanvullende kilometervergoeding

Vergeet u de Cafetariaregeling niet?

Vakbondscontributie
Sinds 9 september is het voor de meeste 
actief dienende leden van de VBM weer 
mogelijk om de vakbondscontributie, 
met terugwerkende kracht tot 1 januari 
2022, uit te ruilen tegen het brutosalaris. 
Dit is een van de afspraken in het laatste 
arbeidsvoorwaardenakkoord.
Op de intranetpagina Uitruil vakbonds-
contributie 2022 staat meer informatie 
over de voorwaarden voor deelname, waar 
het betaalbewijs aan moet voldoen, wie 
kan deelnemen en hoe iemand kan deelne-
men. Aanvragen moeten voor 1 december 
in DIDO zijn ingevoerd. Aanvragen die 
niet tijdig zijn goedgekeurd, worden niet 
behandeld.
Gaat u met ontslag en wilt u gebruikmaken 
van de uitruilmogelijkheden? Dan moet 

Het Cafetariamodel Defensie biedt de mogelijkheid om bepaalde 

arbeidsvoorwaarden uit te ruilen tegen het salaris of de eindejaars- of vakantie-

uitkering. Via Selfservice kunt u zelf verschillende opties invoeren en bekijken wat 

voor u de beste keuze is.

uw aanvraag 2 maanden van tevoren – als 
u op de eerste van een maand met ontslag 
gaat – of 1 maand – als u op een andere 
dag van een maand met ontslag gaat – zijn 
ingediend. 
Let op: de uitruil van de vakbondscontri-
butie levert de meeste defensiemedewer-
kers een financieel voordeel op. Maar niet 
voor iedereen. Door de uitruil verlaagt u 
namelijk uw bruto inkomen. Omdat dit 
bijvoorbeeld gebruikt wordt om de hoogte 
van sociale zekerheidsuitkeringen (bij-
voorbeeld de WW) te bepalen, heeft uit-
ruil een (iets) lagere uitkering tot gevolg. 
Verwacht u binnen één jaar een beroep op 
zo’n uitkering te moeten doen; denk dan 
goed na over de plus en de min van uitruil.

Fiets en/of computer/tablet 
Wilt u in 2022 een fiets en/of computer 
of tablet uitruilen? Dan mag dit 1 keer 
per 3 kalenderjaren tot een maximum 
van € 750.
Wilt u vanaf 1 januari 2023 uitruilen? 
Dan mag dit 1 keer per 5 kalenderjaren tot  
€ 1.500. De termijn van 3 kalenderja-

ren van een eerdere uitruil moet zijn 
verstreken.
Voorbeeld: u heeft in 2021 een computer 
gekocht en uitgeruild. U mag dan pas in 
2024 (na het verstrijken van 3 kalender-
jaren) opnieuw deelnemen aan de uitruil 
fiets en/of computer/tablet. 
De uitruil van de vakbondscontributie en 
de fiets/computer kunnen naast elkaar 
worden aangevraagd. Dat geldt ook voor 
de uitruil van de reiskosten. U moet het 
zelf doen en hoe meer u uitruilt, hoe groter 
het positieve, maar ook het hiervoor be-
schreven negatieve effect is.

Meer informatie over de uitruil van de 
kilometervergoeding hadden wij bij het 
ter perse gaan van deze Trivizier nog niet. 
Kijk daarvoor op www.vbm.info.

Uitruil aanvullende 
kilometervergoeding?
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Waarom bent u destijds bij de Belastingservice 
gegaan?
“Omdat ik na mijn FLO een invulling zocht voor mijn vrije tijd. 
Ik ben graag mensen van dienst met mijn ervaring en kennis, 
en ik deed al jaren met groot plezier en zonder veel moeite de 
aangiftes voor mijzelf, familie en kennissen. Dus ik bedacht dat 
ik als kaderlid van de VBM mijn vakbond en de leden hiermee 
van dienst kon zijn. Ik word meestal ingedeeld op de locaties 
Amsterdam, Den Haag, Capelle ad IJssel/Rotterdam, Doorn, 
Oegstgeest/Katwijk, en waar verder nog nodig om bij te springen.”

Is er veel veranderd in de loop der jaren?
“Ondanks de door de overheid al jaren geleden begonnen belas-
tingvereenvoudiging is de belastingaangifte steeds ingewik-
kelder geworden; gelukkig heeft de VBM Belastingservice heel 
goede software die de aangifte zo gunstig mogelijk berekent.
Een ander verschil is dat je vroeger nog wel een beetje de randjes 
kon opzoeken. Tegenwoordig is het allemaal zo dichtgetimmerd 
dat afwijkingen geheid een brief van de inspecteur opleveren. 
Er valt geen eer meer te behalen aan pogingen om mensen te 
matsen.”

‘Ondanks de belasting- 
vereenvoudiging is belastingaangifte 

steeds ingewikkelder geworden’

In de eerstvolgende Trivizier zult u weer de belastingbon aantreffen om u op 

te geven voor de VBM Belastingservice. Vooruitlopend daarop spraken wij 

alvast met Hans Poorthuis. Deze inmiddels 70-jarige oud-LDA’er is niet alleen 

nazorgmedewerker en afdelingsbestuurder voor de VBM, maar vult ook al 17 jaar 

belastingaangiftes in voor de leden namens de VBM Belastingservice.

en tranen in de 
ogen de deur uit

Met
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U zat bij de Logistieke Dienst 
Administratie (LDA) van de 
Koninklijke Marine. Wilde u 
van begin af aan ‘schrijver’ 
worden?
“Nee, toen ik voor de keuring kwam 
had ik eigenlijk het idee om hof-
meester te worden. Maar toen ik in 
de gaten kreeg dat er (in die tijd) ook 
van je verwacht werd om de schoenen 
van de heren officieren te poetsten 
en hun bedden op te maken, liet ik 
dat idee snel varen. Ik bedacht heel 
praktisch om dan maar schrijver te 
worden, omdat het typediploma dat 
ik op de ULO had gehaald, dan van 
pas zou komen. Na de opleiding werd 
ik begin 1969 geplaatst op de marine-
kazerne Erfprins in Den Helder, waar 
ik mijn takenboeken voor schrijver 
der 2e klasse en schrijver der 1e klasse 
doorwerkte. 
Daarna heb ik in diverse rangen op 
diverse kazernes en enkele schepen ge-
werkt op bureau personeel, comman-
dement en financiële administratie. 
Een keer (in de rang van SMJRLDA) 
als kasbeheerder met een stations-
schip naar de West, waar ik nog nooit 
geweest was. Ik vond het daar zo goed 
toeven dat ik een verzoek indiende 
voor uitzending van 3 jaar. Omdat ik 
in 20 jaar diensttijd nog nooit eerder 
was uitgezonden werd ik aangewezen 
en vertrok ik in 1991 naar Aruba om 
voor 3 jaar kasbeheerder te worden op MSK Savaneta. Uiteindelijk 
ben ik op 1 juni 2003 met ontslag gegaan als LTZA 2 OC.”

We zien tegenwoordig veel berichten (appjes, 
sms'jes, e-mails, brieven of zelfs telefoon-
tjes) die zogenaamd afkomstig zijn van de 
Belastingdienst. Is er een stelregel die mensen 
kunnen hanteren?
“Dat soort nepberichten komt helaas steeds vaker voor en 
niet alleen met de Belastingdienst als afzender. Goed om te 
weten (en te onthouden) is dat de Belastingdienst nooit di-

recte betaalverzoeken verstuurt. Als 
de Belastingdienst geld van u krijgt, 
sturen ze u een brief of een (nahef-
fings)aanslag met betaalinformatie 
en (nu nog) een acceptgiro (die gaan 
volgend jaar vervallen). Ook neemt de 
Belastingdienst nooit contact op per 
whatsapp of e-mail over betalingsach-
terstanden of persoonlijke gegevens; 
laat staan om via een directe link geld 
over te maken.”

1 op de 3 huwelijken strandt 
tegenwoordig. Waarmee 
moet je voor wat betreft 
de belasting rekening 
houden in geval van een 
echtscheiding?
“Oef, met heel veel zaken, eigenlijk te 
veel om op te noemen. Maar laat ik er 
een paar noemen. 
Als je in enig jaar gaat scheiden dan 
is de aangifte daarover in het voor-
jaar van het volgende jaar. Als je dan 
niks geregeld hebt, dan is het te laat. 
Daarom is het allereerst zaak om bij 
het afwikkelen van de echtscheiding 
daar al zo veel mogelijk rekening mee 
te houden. Vooral als er sprake is van 
een eigen woning, maar ook bij toesla-
gen en als er sprake is van kinderen. 
Het opmaken van een echtschei-
dingsconvenant kan hierbij een goed 
hulpmiddel zijn. Vraag in elk geval 
hulp aan een deskundige, bijvoorbeeld 

een hypotheekadviseur om de fiscale aspecten van de scheiding 
goed op papier te zetten. Let op dat in een echtscheidingsconve-
nant ook de fiscale aspecten worden benoemd.
Is er sprake van een koopwoning dan is het extra goed opletten: 
wordt de woning verkocht of blijft 1 van de partners er wonen, 
is er sprake van een voorlopige aanslag, dan zal die in bepaalde 
gevallen moeten worden aangepast. De partner die uit de woning 
vertrekt heeft – onder voorwaarden – nog maximaal 2 jaar recht 
op hypotheekrente-aftrek.
Na de scheiding kan er sprake zijn van kinderalimentatie (onder-
houdsbijdrage), maar ook partneralimentatie. Kinderalimentatie 

‘Wij kijken ook altijd even ‘om het 
hoekje’ om te zien of er aanspraak 

bestaat op huur- of zorgtoeslag’
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ook altijd even ‘om het hoekje’ om te zien of er bijvoorbeeld 
aanspraak bestaat op huur- en/of zorgtoeslag. Het inkomen 
van deze man was niet al te hoog dus vroeg ik hem of hij in het 
voorgaande belastingjaar nog zorgtoeslag had gehad. Hij wist 
niet waar ik het over had, want daar had zijn betaalde ‘adviseur’ 
het nooit met hem over gehad. Toen ik de toeslag voor hem had 
aangevraagd en hem het afschrift overhandigde, ging hij met 
een extra tegoed van ruim €1.000 en tranen in zijn ogen de deur 
uit, want o, hij kon dat geld zo goed gebruiken. En dat terwijl hij 
er al jaren recht op had.”

Heeft u tot slot nog een tip voor leden die 
zich straks gaan aanmelden voor de VBM 
Belastingservice?
“Graag alle documenten uitgeprint meenemen. De tijd die nodig 
is om alle informatie uit een telefoon of tablet tevoorschijn te 
halen, is er soms niet. Indien mogelijk wel de DIGID-codes of de 
DIGID-app op de telefoon meebrengen, dat kan handig zijn als 
er naar ontbrekende informatie moet worden gezocht.
En verwacht u dat uw aangifte meer tijd gaat kosten, vanwege 
bijvoorbeeld een echtscheiding waarbij een eigen woning is be-
trokken of ook als er in enig jaar een huis is vérkocht en gékocht 
(de zogeheten bijleenregeling), dan is het handig om telefonisch 
of per e-mail te vragen of we een dubbele afspraak in kunnen 
plannen.” 

is niet aftrekbaar, partneralimentatie is wel aftrekbaar en wordt 
bij de ontvangende partner belast.
Is er aanspraak op toeslagen, dan moet de echtscheiding zo snel 
mogelijk worden gemeld bij de Belastingdienst om te kunnen 
bepalen of die aanspraak er na de scheiding nog steeds is en bij 
wie. Regel eerst dat uw ex niet langer meetelt voor uw toeslag, 
want daarna kunt u pas eventueel voor uzelf toeslag krijgen.
Het fiscaal partnerschap eindigt in het jaar dat partners niet 
meer op hetzelfde adres wonen. Met de belastingaangifte over 
dat jaar heb je de keuze om nog een keer samen aangifte te doen, 
of ieder voor zich. Laat bij de belastingaangifte (bij ons) goed 
berekenen welke optie het voordeligste is.
Dit zijn maar enkele belangrijke aandachtspunten die bij de aan-
gifte na een scheiding een rol kunnen spelen. Het is haast ondoen-
lijk om alle mogelijke situaties hier op te noemen, daarom kan 
ik beter verwijzen naar de website van de Belastingdienst waar 
ook een handige online tool beschikbaar is, met een checklist.”

(Deze is te vinden op: https://www.belastingdienst.nl/wps/wcm/
connect/nl/scheiden/)

Waar moet je rekening mee houden als je na FLO 
of pensioen een baantje erbij neemt?
“Als je na je FLO of pensioen of überhaupt nog ander extra 
inkomen geniet, moet je bedacht zijn op een naheffing voor de 
inkomstenbelasting, ook al is op alle inkomsten loonbelasting 
ingehouden. In Nederland hanteren we een zogenaamd progres-
sief belastingstelsel: hoe hoger het inkomen hoe meer belasting 
er wordt geheven. Bij een of meer extra inkomens bestaat de 
kans dat je door stapeling van die inkomsten in een hogere schijf 
terecht komt. Over dat extra deel moet je dus extra inkomsten-
belasting afdragen omdat de totaal ingehouden loonheffing te 
weinig is om de totale belastingdruk te voldoen. Daarnaast is het 
ook nog zo dat de loonheffingskortingen lager kunnen worden 
of zelfs nihil zijn naargelang het inkomen stijgt waardoor het 
extra te betalen bedrag nog hoger kan worden.”

Maakte u in 17 jaar Belastingservice veel  
bijzondere situaties mee?
“Nou, er zijn wel gevallen die mij wel altijd bij zullen blijven. 
Zo hielp ik eens een gepensioneerde militair met zijn aangifte, 
die voor het eerst bij ons aanklopte. Daarvoor had hij het altijd 
(tegen betaling) laten doen door een administrateur. Nadat hij 
had gehoord dat die man ermee stopte, kwam hij bij de VBM, 
want als lid word je daar immers gratis geholpen met je aangifte. 
Wij kijken bij de VBM Belastingservice naast de ‘blote’ aangifte 

‘Is er sprake van een 
koopwoning, dan is het 

extra goed opletten’

U kunt zich vanaf medio november opgeven voor 
onze Belastingservice (exacte startdatum wordt nog 
bekend gemaakt). Aanmelden kan dan online (via 
onze websites) en via de bon, die u in de volgende 
Trivizier zult aantreffen. 
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Bij de ene eenheid levert het nooit pro-
blemen op, bij de andere eenheid zijn ze 
een voortdurende bron van discussies, 
onduidelijkheid en ergernis: roosters. Het 
probleem is dat de regelgeving niet altijd 
even eenvoudig is. Peter Wulms, specia-
list arbeidstijden, arbo & veiligheid bij de 
VBM, kan er meer over vertellen.

Waar vind ik de normen waar-
aan roosters moeten voldoen?
“De Arbeidstijdenwet (ATW) bevat de ba-
sisnormen. Deze wet is geldig voor heel 
Nederland, dus ook voor het defensie-
personeel. Binnen de kaders van de ATW 
kunnen in het overleg afspraken gemaakt 
worden. Die zijn opgenomen in het 
Algemeen militair ambtenarenreglement 
(AMAR) en Burgerlijk ambtenarenregle-
ment defensie (BARD). Daarnaast is er 
trouwens ook nog een Beleidsregel werk- 
en rusttijden Defensie (BWRD). De ATW is 
dus soms ruimer dan het AMAR en BARD. 
Als stelregel kun je dus hanteren dat de 
norm uit het AMAR of BARD geldt. Wil je 
12 uur werken in plaats van 9 uur? Volgens 
de ATW mag dit, maar volgens het AMAR 
en BARD mag je maximaal 10 uur werken. 
Maar dan alléén als er overeenstemming 
over is met de medezeggenschap. Is die 
overeenstemming er niet, dan mag je niet 
langer dan 9 uur werken.

Helaas zijn er wat mitsen en maren. Wil je 
bijvoorbeeld weten hoeveel uur je maxi-
maal mag werken in een week (onder nor-
male omstandigheden), dan lees je in het 
AMAR en BARD dat je best 70 uur mag 
werken, als je de weken daarna maar wat 
minder werkt en uitkomt op gemiddeld 
ten hoogste 50 uur per week over 4 weken. 
Maar dat klopt niet, want volgens de ATW 
mag je maar 60 uur werken in een week. 
De normen die je ziet in het AMAR en 
BARD vallen hier dus búiten de ATW. Je 
moet dan daar dus de ATW volgen en niet 
het AMAR of BARD.”

Hoe kan dat?
“Voorheen pasten deze artikelen wel 
binnen de (oude) Arbeidstijdenwet (ATW). 
Toen die in 2007 werd vereenvoudigd, 
zijn het AMAR en BARD daarop niet aan-
gepast. Voor artikelen uit het AMAR en 
BARD die nog steeds bínnen de normen 
van de ATW vallen, was dat geen pro-
bleem. Maar er zijn er dus ook die buiten de 
ATW vallen en die zijn dus onwettig. Het 
is dus hoog tijd dat de bonden en Defensie 
dit in het overleg gaan regelen. Dit geldt 
bijvoorbeeld ook voor de regelgeving over 
aanwezigheidsdiensten in het AMAR en 
BARD. De normen die je daar vindt zijn 
ook onwettig en mogen niet meer toege-
past worden.

vbm wil overleg over beter af-
stemmen amar en bard met 
atw

Regelgeving omtrent 
roosters vaak moeilijk 
uit te leggen
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Maar we hebben het nu de hele tijd over 
de normen. Bedenk wel: ook binnen de 
normen kun je nog steeds de meest ver-
schrikkelijke roosters maken. Dus dat de 
ATW of andere regelgeving iets mógelijk 
maakt, wil nog niet zeggen dat je het moet 
doen!”

Wat bedoel je?
“De regelgeving maakt het bijvoorbeeld 
mogelijk om 7 nachtdiensten achter elkaar 
te draaien. Dat mag, maar dat is hartstikke 
ongezond. Roosters maak je niet met de 
nórmen in de hand, die maak je door naar 
je bedrijfsvoering te kijken en rekening te 
houden met werk- en rusttijden die passen 
bij de bedrijfsvoering. Volgens de ATW 
moet je daarbij óók zorgen voor veilige, 
gezonde en sociaal acceptabele roosters. 
Neem bijvoorbeeld 12-uurs diensten, 
die mogen volgens de ATW (in AMAR en 
BARD niet, daar komen we zo nog op). Ik 
kan me voorstellen dat het voor personeel 
van DBBO best aantrekkelijk kan zijn om 
3x12 uur te werken. Maar je moet toch niet 
denken aan een luchtverkeersleider die 12 
uur achter zo’n scherm zit! De ATW zegt 
niets over dat onderscheid en dat kan ook 
niet. Het is veel beter om met de medezeg-
genschap gezonde en sociale roosters af te 
spreken die passen bij de bedrijfsvoering. 
Er bestaan daarvoor trouwens vuistregels 
‘gezond roosteren’.”

Over 12-uurs roosters was toch 
veel gedoe in coronatijd?
“Zeker. Bij DBBO zijn volgens het AMAR 
en BARD tijdens het weekend nachtdien-
sten toegestaan die bestaan uit 11 uur 
arbeid plus 1 uur pauze. Diensten van 12 
uur arbeid laten het AMAR en BARD niet 
toe. Volgens de ATW mogen 12-uursdien-
sten wel, maar de 12-uursdiensten die 
personeel van DBBO draaide in coronatijd 
hadden dus níet gemogen.“

‘Binnen de normen kun je nog steeds de 
meest vreselijke roosters maken’

‘Tijdens het weekend zijn nachtdiensten 
toegestaan die bestaan uit 11 uur arbeid plus 1 
uur pauze.’
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Zijn AMAR en BARD 
gunstiger dan de ATW?
“Nee, dat is niet per se zo. Behalve de mo-
gelijkheid tot 12-uursdiensten, waarvoor 
best wat te zeggen valt, zit er bijvoorbeeld 
ook een verschil op het gebied van con-
signatie. De ATW maakt het mogelijk 
met blokken te werken, waardoor je veel 
flexibeler kunt roosteren. Dat kan voor 
medewerkers voordelig uitpakken, maar 
dat hoeft niet. De VBM wil daarom graag 
met Defensie het overleg voeren over hoe 
wij het AMAR en BARD voor de defensie-
medewerkers het beste afstemmen op 
de ATW.”

Stel, ik heb op tijd verlof 
ingediend. Er is volgens het 
rooster geen onderbezetting. 
Toch wil mijn commandant 
mijn verzoek vasthouden 
voor het geval er toch 
mensen ziek worden, als 
slag om de arm. Mag dat? 
“Het AMAR en BARD zeggen dat verlof af-
gewezen kan worden op grond van dienst-

belang. Is het niet rond krijgen van het 
rooster door ziekteverzuim dienst belang? 
Als VBM vinden wij dat er voldoende 
bezetting moet zijn om als organisatie 
goed te kunnen werken. Daarbij hoort 
ook voldoende ruimte om een normale 
hoeveelheid ziekteverzuim op te kunnen 
vangen. Dan loop je ook niet tegen het 
probleem aan dat verlof (onterecht) wordt 
aangehouden of afgewezen.
Een paar jaar geleden heeft de VBM een 
verlofafwijzing van een van onze leden 
voor de rechter gebracht. De werkgever 
voerde personeelstekort aan als reden 
voor de afwijzing. 
Het standpunt van de VBM was dat de 
werkgever het niet zo ver had moeten 
laten komen. De werkgever wentelt het 
probleem van personeelstekorten af op de 
medewerker. De rechter oordeelde echter 
dat de tekorten een feit zijn, dus dat er 
sprake was van voldoende dienstbelang 
om het verlof te weigeren.

Juridisch is het lastig om een verlofafwij-
zing aan te vechten op individueel niveau*. 

Het achterliggende probleem ligt bij de 
organisatie en werkwijze. De bedoeling is 
dat je een organisatie neerzet die zijn werk 
kan doen op een manier waarop je voldoet 
aan alle wet- en regelgeving en goed is voor 
de medewerker. Dus met voldoende VTE’s, 
passend bij de werkvraag. Bij de sector Rijk 
(alle rijksorganisaties behalve Defensie) 
zijn afspraken gemaakt over een plicht 
om de capaciteit op orde te krijgen. Bij 
Defensie bestaat zo’n afspraak dus niet. 
Wij raden medezeggenschapscommissies 
aan om te waken over de balans in een 
rooster. Dan bedoel ik de balans tussen 
de opgedragen taken en de beschikbare 
daadwerkelijke personele capaciteit. Als 
er binnen een gebouwde organisatie meer-
dere roosters gelden, dan kunnen bij ver-
zuim door ziekte (of andere oorzaken) één 
of meerdere roosters door tussenkomst 
van de MC worden aangepast.”

*Dat wil niet zeggen dat het in jouw specifieke 
situatie kansloos moet zijn. Zit jij in zo’n situ-
atie? Dan kun je altijd contact opnemen met 
een van onze juristen.

‘Je moet er niet aan denken dat een luchtverkeersleider 12 uur achter zo’n scherm zit!’ 
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De energiecrisis, de problemen rondom 
stikstof, inflatie en koopkrachtver-
lies: dat waren de grote thema ś tijdens 
Prinsjesdag 2022. Daarom vraagt de 
Coalitie voor Veiligheid (waar ook de 
VBM deel van uitmaakt) in een brief 
aan de minister- president, juist nu, 
aandacht voor een aantal belangrijke 
veiligheidsvraagstukken.

De grote thema ś als de inflatie en de ener-
giecrisis zijn (deels) namelijk het gevolg 
van een internationaal conflict aan onze 
Europese buitengrenzen. Met de inval van 

Rusland in Oekraïne zijn de achterstand 
in slagkracht, materiaal en voorraden 
bij de krijgsmacht acuut problematisch 
geworden.
Naast de aanhoudende tekorten bij 
Defensie vraagt de Coalitie voor Veiligheid 
aandacht voor de toenemende georgani-
seerde zware criminaliteit, de extra vei-
ligheidsmaatregelen rond gevangenissen 
en intimidatie van gevangenispersoneel. 
Ook wordt aandacht gevraagd voor de hoge 
werklast bij de politie en de bezuinigingen 
op de brandweer.
Het onderliggende probleem waar alle vei-

ligheidsdiensten mee te maken hebben 
is dat er de afgelopen decennia te weinig 
financiële middelen beschikbaar zijn ge-
weest en hierdoor structurele tekorten zijn 
ontstaan. Mede hierdoor is ook het per-
soneelsbeleid niet gericht geweest op het 
aannemen van voldoende nieuw en jong 
personeel waardoor de vergrijzing op veel 
plekken tot problemen leidt of gaat leiden.
De brief is te lezen op www.vbm.info

Energiecrisis, stikstof, 
inflatie en … veiligheid?

De vier overheidscentra-
les (de bonden) hebben een 
brief aan minister-president 
Mark Rutte gestuurd waarin 
zij het kabinet oproepen om 
de salarissen van de ruim 
één miljoen ambtenaren in 
Nederland te verhogen als 
compensatie voor de snel toe-
nemende inflatie. Ze stellen 
dat het kabinet, als werkge-
ver het goede voorbeeld moet 
geven.

Bas van Weegberg, voorzitter Algemene Centrale van Overheids-
personeel FNV (ACOP FNV) en lid dagelijks bestuur FNV: ‘Het 
kan niet zo zijn dat het kabinet werkgevers oproept om de lonen 

nu snel te verhogen en zelf achterover gaat leunen. Als grootste 
werkgever van Nederland moet het kabinet haar verantwoor-
delijkheid nemen.’

Een miljoen werknemers
In Nederland werken ruim een miljoen ambtenaren, onder meer 
in het onderwijs, bij de politie, het rijk, gemeenten en Defensie. 
Jean Debie, voorzitter Ambtenarencentrum: ‘Deze mensen die 
voor de publieke zaak werken hebben, ook als alle andere werk-
nemers, te maken met stijging van de kosten van levensonder-
houd en willen hiervoor graag een compensatie.’

SCO
De Centrales voor Overheidspersoneel is een samenwerkings-
verband van de vier overheidscentrales, ACOP FNV, CCOOP, AC 
en CMHF. Samen vertegenwoordigen zij meer dan dertig over-
heids- en onderwijsbonden en ruim een miljoen ambtenaren. 

Compenseer ambtenaar 
voor inflatie!
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Het nieuwe pensioenstelsel komt eraan. In deze, en in andere Triviziers, informeren 

wij u over het aanstaande stelsel dat hoogstwaarschijnlijk op 1 januari 2023 

van kracht zal zijn (en waarvoor pensioenuitvoerders tot 1 januari 2027 de tijd 

hebben om de nieuwe regelingen in te passen). In augustus (Trivizier 7/8) kon 

u meer lezen over de doelstellingen achter de herziening: waarom moest het 

pensioenstelsel nou zo nodig op de schop? In dit artikel gaan we nader in op wat de 

pensioenwijzigingen voor u, als ABP-deelnemer, gaan betekenen. 

Naar een nieuw 
pensioenstelsel, deel II

Het nieuwe pensioenstelsel komt 
eraan lees ik hier.
Maar voor jouw AOW verandert er niets 
liefje.

24 | Trivizier | 1/2 - 2022

PENSIOEN

 TERUG NAAR PAGINA 2



Maatschappelijke 
veranderingen
Voordat we naar de gevolgen van de stel-
selwijziging gaan kijken, moeten we eerst 
nog even kort een blik op de doelstellingen 
werpen – waarom nu morrelen aan dat 
Nederlandse pensioenstelsel, dat interna-
tionaal altijd zoveel aanzien genoot? Dat 
heeft alles te maken met maatschappelijke 
veranderingen: we worden gemiddeld (een 
stuk) ouder dan voorheen en we werken 
anders dan vroeger (denk bijvoorbeeld aan 
zzp’en en jobhoppen). Daarnaast moes-
ten pensioenfondsen in het oude stelsel 
altijd veel geld achter de hand houden, 
waardoor bijvoorbeeld indexeren (het ver-
hogen van de maandelijkse uitkering) 
vaak niet mogelijk bleek. Dat moet dus 
anders – het pensioen moet persoonlijker 
en transparanter worden en uit die ‘ene, 
grote geldpot’ worden gehaald, stellen de 
initiatiefnemers. Dat moet gaan leiden tot 
meer inzicht in de persoonlijke situatie, 
meer draagvlak én een koopkrachtiger 
pensioen. 

Om de doelstellingen te 
bereiken, zal er het nodige 
gaan veranderen:
•  De pensioenfondsen gaan de bestaande 

‘grote, gezamenlijke’ pensioenpot op-
knippen en verdelen in persoonlijke 
pensioenpotjes per deelnemer.

•  Het nieuwe pensioenstelsel gaat snel-
ler meebewegen met de financiële 
markten.

•  Het vermogen dat u nú opbouwt staat 
centraal. Er worden geen toezeggingen 
meer over de hoogte van de toekom-
stige uitkering gedaan. 

•  De pensioenopbouw in uw jonge jaren 
gaat zwaarder wegen dan de opbouw 
op latere leeftijd.

In de basis komt het nieuwe pensioen-
stelsel dus neer op het volgende: de fond-
sen hoeven hun beleggingswinsten veel 
minder op te potten dan nu het geval is. 
Gepensioneerden en werknemers hebben 
kort gezegd direct profijt van gemaakte 
beleggingswinst, maar zij zullen de te-
genvallers ook sneller voelen. Daarnaast 
komen er individuele potjes, die het pensi-
oen persoonlijker en inzichtelijker moeten 
maken.
Het nieuwe stelsel zal dus gaan draaien 
om het geld dat nú in uw persoonlijke pot 
komt te zitten. U zult dus niet meer iedere 
maand een zogenoemde ‘aanspraak’ op-
bouwen: een klein stukje van een toekom-
stige uitkering (het basisprincipe van het 
oude stelsel). Zo zal de transformatie dus 
straks in zijn werk gaan: alle aanspraken 
zullen ‘terugberekend’ worden naar daad-
werkelijke euro’s die in het persoonlijke 
pensioenpotje zullen belanden. Maar hoe 

gaat die verdeling (het opknippen van pot) 
nou in z’n werk? Daar is men het nog niet 
over eens en daar zullen in de komende tijd 
nog verschillende belangrijke beslissin-
gen over gemaakt moeten worden. Want 
bedenkt u zich eens: de honderden mil-
jarden aan pensioengeld moeten opnieuw 
verdeeld worden. Een Titanenkarwei dus, 
dat over meerdere jaren gepland staat. 

AOW en UGM
Het is op de eerste plaats goed u te reali-
seren dat er ook het nodige níet gaat ver-
anderen. Zo gaat de pensioenherziening 
over het aanvullende pensioen – het pensi-
oen waar u maandelijks via uw werkgever 
voor inlegt. De AOW-uitkering (ook wel-
eens ‘overheidspensioen’ genoemd) blijft 
gewoon intact en ongewijzigd. Hetzelfde 
geldt voor alle duidelijkheid ook voor de 
UGM-uitkering die militairen na hun 
leeftijdsontslag (FLO) ontvangen – ook 
in deze regeling (die geen pensioenvorm 
is) wijzigt dus niets. 

Wat merk ik van de 
veranderingen?
• Transparantie
 o  Als werknemer gaat u duidelijker 

zien hoeveel u en werkgever Defensie 
maandelijks in uw pensioenpot stop-
pen en wat er precies inzit. Zoals 
gezegd gaat het pensioen ‘bewegen’: 
het gaat omhoog als het goed gaat 
met de economie, maar het gaat ook 
omlaag als het economisch tegenzit. 
Wel komen er regels en schokdem-
pers om te voorkomen dat pensioe-
nen te hard zullen dalen. Daarmee 
krijgt het pensioen een individueler 
karakter, en wat minder een collec-
tief gezicht. Zal dat direct tot meer 
transparantie leiden, zoals ons nu 
wordt voorgehouden? Enerzijds wel, 
want die persoonlijke pensioenpot 
gaat er komen en die kunt u op de 

Het nieuwe pensioenstelsel gaat 
sneller meebewegen 

met de financiële markten.
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voet volgen. Anderzijds zullen er 
onderlinge verschillen in de potjes 
bij deelnemers te zien zijn, door bij-
voorbeeld verschillen in beleggingen 
bij jongere en oudere deelnemers 
(dichter bij het pensioen zal veel 
veiliger belegd worden). Volledige 
transparantie dus? Die verwachting 
moet getemperd worden: pensioen 
blijft lastige materie. Berekeningen 
van bijvoorbeeld rendementver-
schillen tussen deelnemers, zullen 
voor menigeen pittige kost blijven.

• Extra keuzerecht
 o  ABP-deelnemers kunnen vanaf 

(hoogstwaarschijnlijk) medio 2023 
ervoor kiezen om op de pensioen-
datum eenmalig een bedrag op te 
nemen (bijvoorbeeld om de hypo-
theekschuld af te lossen, te reizen 
of om te verbouwen). De resterende 
levenslange pensioenuitkering zal 

daarna uiteraard wel lager zijn. Dit 
extra keuzerecht staat overigens in 
beginsel los van de stelselherzie-
ning, maar het is wel een van de 
afspraken die in het pensioenak-
koord gemaakt is, en daarom toch 
van belang om hier even aan te 
stippen. Aan het extra keuzerecht 
zijn vanzelfsprekend voorwaarden 
verbonden. Zo mag de hoogte van 
het bedrag maximaal 10% van het 
ouderdomspensioen zijn. Mocht u 
t.z.t. van het keuzenrecht gebruik 
willen maken, zorg dan wel dat u 
goed op de hoogte bent van alle con-
sequenties. Een eenmalige (hogere) 
gelduitkering zal bijvoorbeeld gevol-
gen hebben voor eventuele zorg- of 
huurtoeslag, mocht u die ontvangen. 
Kortom, laat u goed informeren over 
alle implicaties die deze (mogelijk 
aantrekkelijke) regeling met zich 
meebrengt. 

• Nabestaandenpensioen
 o  Het nabestaandenpensioen gaat aan-

gepast worden. De afgelopen jaren 
werd er al veel gewijzigd in de nabe-
staandenregelgeving en dat leidde 
steeds meer tot een onoverzichte-
lijke situatie. Zo was het voor achter-
blijvende partners nog wel eens de 
vraag of zij überhaupt recht hadden 
op een nabestaandenpensioen. Dat 
moet dus anders – eenvoudiger en 
begrijpelijker vooral. Daarom komt 
er in de toekomst maar één vorm 
van partnerpensioen voor de na-
bestaanden van werknemers die 
overlijden voor de pensioendatum. 
Het vernieuwde partnerpensioen 
zal straks verzekerd worden met 
een risicoverzekering. Als iemand 
komt te overlijden die deelnam in 
een pensioenregeling, dan krijgt de 
partner hoe dan ook een uitkering. 
Daarnaast is het partnerpensioen 
straks niet meer afhankelijk van het 
aantal gewerkte dienstjaren, met 
andere woorden: het maakt niet 
meer uit hoe lang iemand deelneemt 
(of kon deelnemen in de pensioen-
regeling). Kortom, het nabestaan-
denpensioen gaat veel eenduidiger 
regels krijgen, die voor alle deelne-
mers meer helderheid brengen. 

   Het vernieuwde nabestaandenpen-
sioen wordt overigens in de wijzi-
gingen van het ouderdomspensioen 
(‘het nieuwe stelsel’) meegenomen. 
Maar de facto zijn het natuurlijk 
twee verschillende pensioenvormen, 
die nu in één grote operatie samen 
gewijzigd worden.

Wij zullen u op deze plaats nader blijven 
informeren over de laatste ontwikkelin-
gen in het pensioendossier.  

De fondsen gaan het pensioen verdelen in persoonlijke pensioenpotjes per deelnemer.
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Belastingteam 
zoekt versterking!
De VBM zoekt leden ter versterking van 
het belastingteam!
Wij zoeken leden met kennis van de 
inkomstenbelasting, ervaring met het 
invullen van belastingaangiften en een 
minimale beschikbaarheid van 1 dag per 
week, jaarlijks in de periode medio febru-
ari tot medio april.

Interesse of vragen? Neem dan con-
tact op met Luminita Ligtenberg op 
070-3155111 of
l.ligtenberg@mijnvbm.nl

Het verzoek van een ex-militair om vergoeding van medicinale cannabisolie werd vorig 
jaar door het ABP afgewezen. Zij, de betreffende oud-defensiemedewerker, heeft al lan-
gere tijd te kampen met forse lichamelijke klachten waartegen aanvankelijk niets leek 
te helpen. De medicinale cannabisolie die de huisarts uiteindelijk had voorgeschreven, 
hielp de pijn wel te verlichten. De afwijzing was daarom een teleurstelling voor haar.

Zij had een beroep gedaan op een regeling die een vergoeding aan ex-militairen kan 
bieden voor ziektekosten die de eigen ziektekostenverzekeraar niet vergoedt. Het gaat 
hier, voor alle duidelijkheid, om ziektekosten voor een aandoening die in militaire 
dienst is ontstaan. 

Een jurist van de VBM heeft bezwaar gemaakt tegen de afwijzing. Nadat dat bezwaar 
ongegrond werd verklaard, zijn we voor de ex-militair in beroep gaan bij de rechtbank 
Den Haag. We wisten namelijk dat ex-militairen met psychische klachten het middel wel 
vergoed kregen. Daarnaast werd ons tijdens de juridische procedure duidelijk dat actief 
dienende militairen het middel ook kunnen verkrijgen. In onze ogen is het onterecht 
dat het middel wel aan die categorieën van militairen maar niet aan de ex-militair met 
lichamelijke klachten. De rechtbank vond het onderscheid ook ongerechtvaardigd en 
gaf de VBM daarom gelijk. Het ABP heeft daarop besloten om het middel toch te ver-
goeden. Dat betekent veel voor de ex-militair die zonder zich zorgen te hoeven maken 
over de kosten, het middel kan blijven gebruiken.

VBM wint rechtszaak over medische kosten

‘Het gaat hier, voor alle duidelijkheid, 
om ziektekosten voor een aandoening 

die in militaire dienst is ontstaan.’
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Op 9 april 2019 vaart de mijnenjager 
Zr.Ms. Zierikzee voor de Belgische kust. 
Het schip voert op dat moment een 
mijnen bestrijdingsoperatie uit. Het duik-
team dat hierbij wordt ingezet, gebruikt bij 
de duik een zogenoemde dinghy (een klein, 
wendbaar bootje) om naar de exacte plaats 
van een gedetecteerde mijn te varen.
De bemanning van de dinghy bestaat 
uit een seinmeester, een duiker en een 
reserveduiker. Na de duik, waarbij een 
duikdiepte van 36 meter diepte wordt be-
reikt, wordt de duiker onwel in de dinghy: 
hij krijgt spierpijn in zijn benen en wordt 
misselijk. Het duikteam verleent direct 
eerste hulp, onder meer door het toedie-
nen van zuurstof. De duiker zakt weg en 
verliest enige tijd het bewustzijn. Het team 
slaat alarm en vaart in rap tempo terug 
naar het schip. Aan boord neemt de duik-
ziekenverpleger de behandeling over. Na 
contact met het Duikmedisch Centrum 
in Den Helder (dat met enige moeite tot 
stand komt) wordt besloten de duiker af 
te voeren naar een ziekenhuis. 

Dienstongeschikt verklaard
Een Belgische reddingshelikopter brengt 
de duiker naar het militair hospitaal in 
Brussel. Daar start men met behandelen 
in de zogeheten ‘hyperbare behandelka-
mer’, waarin een patiënt onder overdruk 
met zuurstof kan worden behandeld. 
Enkele dagen later, op 12 april 2019, 

wordt de duiker overgebracht naar een 
ziekenhuis in Nederland. Daar wordt hij 
na vijf dagen ontslagen. De duiker houdt 
blijvende klachten over aan het ongeval 
– voornamelijk aan het onderlichaam – 
waardoor hij dienstongeschikt wordt ver-
klaard. Inmiddels heeft de duiker Defensie 
verlaten. 
Het ongeval bij Zr.Ms. Zierikzee valt onder 
de zwaarste categorie voorvallen: namelijk 
categorie 4, waarbij sprake is van ernstig 
of blijvend lichamelijk of geestelijk letsel 

of overlijden. Daarom startte de Inspectie 
Veiligheid Defensie (IVD) een onderzoek 
om de oorzaak van het ongeval te achter-
halen en om herhaling in de toekomst te 
voorkomen.

De IVD komt in haar rapport tot de 
volgende conclusies: 
n   Het meest waarschijnlijke scenario is 

dat de duiker onwel is geworden (en 
blijvend letsel heeft) door een arteri-
ele gasembolie (AGE); een afsluiting 

Conclusies duikongeval 
bij Zr.Ms. Zierikzee

IVD-rapport: ‘Aanpassingen nodig om de 
duikveiligheid verder te verbeteren’

Zr.Ms. Zierikzee
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van een bloedvat door een gasbel. Wat 
die AGE heeft veroorzaakt, is niet met 
zekerheid vast te stellen. Het zou een 
al bestaande zwakke plek in de longen 
kunnen zijn, onvoldoende uitademen 
tijdens het naar de oppervlakte komen 
of een combinatie van beide. 

n   De IVD concludeert verder dat het 
ongeval niet is terug te voeren op de 
voorbereiding of de uitvoering van de 
duik. Ook zijn er tijdens het onderzoek 
geen aanwijzingen gevonden dat de om-
gevingscondities of het functioneren 
van de duikuitrusting daarbij een rol 
speelden. Uit het onderzoek kwam naar 
voren dat de duikers, de seinmeester, 
de duikmeester en de duikziekenver-
pleger voldeden aan alle opleidings- 
en trainingseisen en dat zij adequaat 
gehandeld hebben. 

De inspectie heeft de keten van gebeurte-
nissen voor en na het ongeval minutieus 
onderzocht, vooral om te zien wat Defensie 
ervan kan leren. Uit het onderzoek blijkt 

dat er geen directe causale verbanden te 
leggen zijn die het ongeval verklaren. Wel 
is gebleken dat er aanpassingen nodig zijn 
om de duikveiligheid verder te verbeteren.

De IVD doet daarom naar aanlei-
ding van het onderzoek de volgende 
aanbevelingen:

1. Geneeskundige behandeling en 
afvoerketen 
Standaardiseer de afvoer en behandeling 
in de medische keten voor de gebieden 
waar de defensieorganisatie veel duikt, 
zoals binnenwateren, de Noordzee, 
Noorwegen en het Caribisch gebied, en 
verzeker dat deze procedures bekend zijn 
in de uitvoeringsorganisatie.

2. Verslaglegging
Schrijf voor, zoals dat nu ook al voor 
complexe duiken het geval is, spraak 
en video-opnames te maken gedurende 
duiken die als risicovol moeten worden 
aangemerkt.

3. Management of change
Verbeter het beheer van wijzigingen in de 
organisatie. Hanteer een methodiek om 
de hierbij behorende risico’s te inventari-
seren en de veranderingen te beheersen. 
De SG-aanwijzing SG007 (Veiligheid, 
Gezondheid en Milieu bij Defensie) geeft 
hier duidelijke handvatten voor. 
Bij ‘management of change’-processen 
wordt beoordeeld of wijzigingen in de or-
ganisatie tot eventuele (nieuwe) risico’s 
leiden, en hoe die vervolgens te beheersen 
zijn.

Onderzoek naar duiken 
bij Defensie 
Staatssecretaris van Defensie Christophe 
van der Maat meldt in een reactie op het 
IVD-rapport dat risicomanagement bij 
Defensie de afgelopen jaren een belang-
rijke ontwikkeling heeft doorgemaakt. 
Dat gebeurt op basis van nieuwe inzichten 
en lessons learned. Naar aanleiding van het 
rapport krijgen commandanten dan ook 
de opdracht om nog explicieter aandacht 
te geven aan ‘management of change’. 
“Deze verplichting geldt niet alleen voor 
meer omvangrijke projecten, maar ook 
voor kleinschalige veranderingen van 
regelgeving of operationele procedures”, 
meldt de staatssecretaris.
Het onderzoek naar het duikongeval bij 
Zr.Ms. Zierikzee heeft niet alleen tot 
enkele (specifieke) aanbevelingen geleid, 
maar heeft ook bevindingen opgeleverd 
over het duiken bij Defensie in het alge-
meen. Deze bevindingen zijn meegeno-
men in een breder, thematisch onderzoek 
naar duiken bij Defensie dat de IVD later 
dit jaar publiceert. 

Benieuwd naar het volledige rapport?
 U kunt via:
IVD.nl > documenten > rapporten 
het onderzoeksrapport downloaden en 
lezen.  

Militaire beroepsduikers in opleiding (archieffoto) 
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Instroombehoefte: 6800 militairen per jaar

Hoe gaat Defensie dat waarmaken?
Er ligt een goede cao, er kan weer geoefend en opgeleid worden en er is geld om de 

materiële en immateriële achterstanden weg te werken. En goed nieuw materieel 

aan te kopen. Het is dus te verwachten dat de werving – en ook het behoud – zal 

aantrekken. Maar of dat genoeg is om de duizenden vacatures van de komende 

jaren te vullen?

Defensie heeft de komende jaren een ‘in-
stroombehoefte’ van 6.800 (!) militairen 
per jaar. Deels om het natuurlijk verloop 
op te vangen (collega’s die met FLO/pen-
sioen gaan), deels omdat nog altijd veel 
collega’s voortijdig afzwaaien, maar vooral 
omdat de organisatie moet groeien naar 
54.400 militaire arbeidsplaatsen  –  in lijn 
met de Defensienota 2022. 

Momenteel is de formatie bij Defensie 
ongeveer 47.900 militaire VTE’n (voltijd 
arbeidsplaatsen). Die plekken zijn boven-
dien verre van gevuld: er zijn 8.809 vaca-
tures. Dus toegroeien naar 54.400 VTE’n 
militair personeel in 2026 wordt hoe dan 
ook een kolossale opgave.
In de contourenbrief ‘Behouden, binden 
en inspireren’ beschrijft staatssecretaris 

van Defensie Van der Maat hoe Defensie 
de personele sterkte wil uitbreiden. Het 
gaat in die brief specifiek om militair 
personeel.

Flexibele schil
De personele schaarste is niet op te lossen 
met alleen militairen met een vaste aan-
stelling. Defensie wil een grotere flexibele 
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schil. Vooral in de schaarstecategorieën 
(personeel met specialistische, technische 
of medische kennis) zoekt Defensie de op-
lossing in die zogenoemde flexibele schil.
Er komt een ander personeelssysteem, 
waarbinnen het (tijdelijk) verlaten van 
Defensie en terugkeren makkelijker wordt 
in verschillende levensfasen. Denk bij-
voorbeeld aan duaal werkgeverschap en 
zij-instroom. Defensie zoekt hiervoor de 
samenwerking met andere werkgevers en 
overheden. 
Defensie wil meer reservisten aan zich 
binden, die gemiddeld tien weken per jaar 
worden ingezet voor de krijgsmacht. De 
afgelopen jaren zijn al vele samenwerkings-
overeenkomsten getekend tussen Defensie 
en andere werkgevers. 
Defensie gaat met de bonden in overleg 

over het verder moderniseren van de 
rechtspositie van reservisten (bijvoorbeeld 
op gebied van beloning en verlofrecht).

Behoud
Voor behoud van personeel is de nieuwe 
cao van belang. Er is een nieuw loon gebouw 
ontwikkeld waardoor de basis beloning 
op orde is gebracht. Dit najaar volgt het 
overleg tussen Defensie en de bonden over 
een nieuw stelsel van toelagen.
Afspraken over duurzame inzetbaarheid 
voor zwaardere beroepen zorgen dat per-
soneel langer kan worden behouden voor 
de organisatie.
Deeltijdwerk wordt ook toegankelijker, 
zodat het werk beter kan worden afgestemd 
op de verschillende levensfasen van het 
personeel. Op verzoek van een medewer-

ker kan bijvoorbeeld de plaat-
singsduur worden verlengd, 
waardoor tijd en ruimte wordt 
gegeven voor persoonlijke en 
loopbaan-ontwikkeling.
Om meer maatwerk moge-
lijk te maken, zijn meer ver-
schillende aanstellings- en 
contractvormen nodig. Dit 
is momenteel onderwerp van 
overleg tussen Defensie en de 
vakbonden.

Instroom
Om de instroom te verbeteren 
wil Defensie nog meer diffe-
rentiëren in selectie- en keu-
ringseisen. Er wordt alleen 
getoetst of iemand aan de 
eisen voldoet, die horen bij 
de taken van de functie. 
Er komen meer regionale mo-
gelijkheden voor werving en 
selectie in samenwerking met 
regionale partners.
Lange wachttijden bij het sol-
licitatie- en selectieproces zijn 

Jongeren krijgen de kans kennis te maken met het 
werken bij Defensie.

funest. De kandidaat krijgt daarom meer 
invloed op de duur van dit traject, door 
onder meer de selectie en medische keu-
ring zelf online in te plannen. 
Binnenkort kan dit overigens niet alleen 
in Amsterdam, maar ook in de regio’s van 
de eenheden waar kandidaten solliciteren. 

Dienjaar
Bestaande maatregelen en programma’s, 
zoals de Maatschappelijke Diensttijd en 
Defensity College, worden geïntensiveerd. 
Daarnaast komt er een dienjaar. Er is geen 
sprake van een dienstplicht met een ver-
plicht karakter; het gaat uit van vrijwil-
ligheid, professionaliteit en motivatie. Er 
worden dienjaren opgezet in de vakgebie-
den waarin de grootste personeelstekorten 
zijn, zoals de techniek en de gezondheids-
zorg. Het dienjaar bouwt voort op de hui-
dige programma’s Gap Year Defensie en de 
Maatschappelijke Diensttijd (MDT) 
Het programma Maatschappelijke 
Diensttijd, waarin jongeren een maat-
schappelijke missie combineren met het 
deelnemen aan een militair bivak, wordt 
ook opgeschaald. Jongeren krijgen de 
kans kennis te maken met het werken bij 
Defensie. Tot nu toe hebben hieraan 500 
jongeren meegedaan. De komende drie 
jaar wordt dit bereik stapsgewijs uitgebreid 
naar 3.000 jongeren. 

In het programma Defensity College 
biedt Defensie studenten een bijbaan bij 
Defensie. Als werkstudent verrichten zij 
dan voor een dag per week ondersteunende 
werkzaamheden bij Defensie. In 2021 
zijn 230 WO-studenten hiervoor geselec-
teerd. Ongeveer 85% van deze studenten 
blijft hierna verbonden aan Defensie als 
(beroeps)officier, burgermedewerker of 
reservist.
Het uitwerken van deze maatregelen is ook 
onderwerp van overleg met de bonden en 
medezeggenschap. 

1/2 - 2022 | Trivizier | 31 

 TERUG NAAR PAGINA 2 TERUG NAAR PAGINA 2



SNMG1 is een van de 4 NAVO-
vlootverbanden die permanent beschik-
baar zijn voor opdrachten vanuit het 
bondgenootschap. “Wij zijn een soort 
flitsmacht van de NAVO. Dat betekent 
dat de maritieme eenheden die bij de groep 
horen snel ingezet kunnen worden”, zegt 
de commandant van Zr.Ms. Tromp KLTZ 
Yvonne van Beusekom. Van de 4 vlootver-
banden is SNMG het meest noordelijke 
vlootverband, actief in (voornamelijk) de 
Noordzee, Baltische Zee en de Atlantische 
Oceaan. Het 7 internationale schepen 
tellende eskader staat heel 2022 onder 
leiding van de Nederlandse commandeur 
Jeanette Morang. 
Als vlaggenschip heeft de Tromp de staf 
aan boord. Die taak heeft de Tromp over-
genomen van de Karel Doorman. Als 
luchtverdedigings- en commandofregat 
had de Tromp daar altijd al de capaci-

‘Doen waarvoor we 
getraind hebben’
Zr.Ms. Tromp vlaggenschip 
van NAVO-vlootverband

Het LCF-fregat Zr.Ms. Tromp is tot het einde 

van het jaar het vlaggenschip van Standing 

NATO Maritime Group 1 (SNMG1). Het 

schip wordt voor de eerste keer sinds haar 

moderniseringstraject operationeel ingezet. 
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teit voor. KLTZ Van Beusekom: “Maar 
de ruimte en de communicatiemiddelen 
om de commandovlag te kunnen voeren, 
zijn bij het instandhoudingsprogramma 
wel verbeterd.“
Een andere verbetering die is doorgevoerd, 
betreft de luchtverdedigingscapaciteit. 
Van Beusekom: “Er was al een Smart-radar 
aan boord, maar dankzij (onder andere) 
een nieuwere versie kunnen we nog verder 
in het luchtruim kijken.”
Met het aan boord nemen van de staf vaart 
de Tromp deze maanden met een flinke 
bemanning. Van Beusekom: “Samen met 
de helikoptercrew was het al zo’n 200 
man. Daarbij komt dus ook nog de staf be-
staande uit 25 man. Daarmee zijn vrijwel 
alle bedden gevuld. De sfeer is goed. Er is 
dit voorjaar hard getraind en je merkt dat 
iedereen zin heeft om te doen waarvoor 
we getraind hebben.” 
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Planning afdelingsvergaderingen
Voorafgaand aan de 109e Algemene Vergadering van de VBM staan de volgende afdelingsvergaderingen gepland. Let op! 
Het is raadzaam om kort van tevoren onze website www.vbm.info te raadplegen voor eventuele wijzigingen.

109e Algemene Vergadering VBM 

AFDELING ZEELAND 
  Maandag 17 oktober 2022
Aanvang: 19.30 uur
Wijkcentrum de Burgerij
Van Hogendorpweg 58A
4384 HA Vlissingen

AFDELING LIMBURG 
 Dinsdag 18 oktober 2022
Aanvang: 20.00 uur
Brasserie MINLI, Strijthagen BV
Einsteinstraat 5 
6372 BW Landgraaf

AFDELING DUITSLAND 
 Woensdag 19 oktober 2022
Aanvang: 19.00 uur
Hotel restaurant Da Roberto
Mackenbacher Straße 2
Weilerbach

AFDELING ROTTERDAM
 Donderdag 20 oktober 2022
Aanvang: 14.00 uur
Tempo Doeloe, Van Ghentkazerne
Toepad 120
3063 NJ Rotterdam

AFDELING WEST-BRABANT 
  Donderdag 20 oktober 2022
Aanvang: 19.30 uur
Polski Dome, geb-D 
‘Sociëteit Onder de Toren’ 
Trip van Zoudtlandt kazerne
De la Reijweg 95 
4818 BA Breda

AFDELING ZWOLLE 
  Maandag 24 oktober 2022
Aanvang: 19.30 uur
Tonnetkazerne, Gebouw 150  
Eperweg 141
8084 HE ’t Harde

AFDELING FRIESLAND
 Dinsdag 25 oktober 2022
Aanvang: 19.00 uur
MFC It Maskelyn
Easteromwei 5
9254 GM Hurdegaryp

AFDELING AMSTERDAM
  Woensdag 26 oktober 2022
Aanvang 19.00 uur
ECA (Evenementencentrum A’dam) 
bij het Marine Etablissement A’dam 
Geb.030, zaal Torne (73)
Kattenburgerstraat 7
1018 JA Amsterdam

AFDELING HAVELTE/STEENWIJK
  Donderdag 27 oktober 2022
Aanvang: 19.00 uur
Echos Home Het Baken
Joh. Postweg 5
7973 JB Darp

AFDELING AMERSFOORT/UTRECHT 
 Maandag 31 oktober 2022
Aanvang 19.30 uur
Noorderlichtkerk 
Bergweg 92-b
3707 AE Zeist

AFDELING DEN HELDER 
 Woensdag 2 november 2022
Aanvang: 19.00 uur
Havengebouw
Het Nieuwe Diep 33
1781 AD Den Helder 

AFDELING DOORN 
 Donderdag 3 november 2022
Aanvang: 10.00 uur
Van Braam Houckgeestkazerne
Gouden Bal
Oude Arnhemse Bovenweg 1D
3941 XM Doorn

AFDELING DEN HAAG
 Donderdag 3 november 2022
Aanvang: 19.30 uur
VBM-kantoor
Ametisthorst 20
2592 HN Den Haag

AFDELING APELDOORN 
  Maandag 7 november 2022
Aanvang: 19.30 uur
Echos Home ‘de Landing’
Deelenseweg 28
6816 TS Schaarsbergen

AFDELING EINDHOVEN 
  Dinsdag 8 november 2022
Aanvang: 19.30 uur 
Echos Home ‘De Vrijheid’
Eindhovensedijk 33
5688 GN Oirschot

AFDELING VALKENBURG
 Dinsdag 8 november 2022
Aanvang: 20.00 uur 
(zaal open vanaf 19.30 uur)
Dorpscentrum Oegstgeest
Lijtweg 9
2341 HA Oegstgeest

AFDELING ASSEN
  Woensdag 9 november 2022
Aanvang: 19.30 uur
De Brammert, Johan Friso Kazerne
Balkenweg 3 
9405 CC Assen

AFDELING TWENTE/EIBERGEN 
  Donderdag 10 november 2022
Aanvang: 19.30 uur
Kulturhus 
Henry Woodstraat 62
7558 CP Hengelo

AFDELING VOLKEL/DE PEEL
 Donderdag 10 november 2022
Aanvang: 19:30 uur
Scouting gebouw ‘de Pionier’
Hulstheuvel 15
5404 PR Uden
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VBM IN HET NIEUWS
 “De overheid geeft niet het goede voor-
beeld.” Dat zei VBM-voorzitter Jean Debie 
13 september op BNR Nieuwsradio 
naar aanleiding van de oproep om amb-
tenaren te compenseren voor de extreme 
prijsstijgingen.
Debie legt uit: “Het kabinet heeft werk-
gevers in de marktsectoren opgeroepen 
om in het kader van de extreme prijsstij-
gingen de werknemers te compenseren. 
Wij vinden dat dat dan ook moet gelden 
voor overheidswerkgevers zoals Defensie, 
Justitie, enzovoort. Als het kabinet het 
goede voorbeeld wil geven, compenseert 
het de ambtenaren.”
Minister van Binnenlandse Zaken Hanke 
Bruins Slot ziet vooralsnog geen reden om 
nog iets te doen aan de ambtenarensalaris-
sen nu de inflatie zo hoog is. Ambtenaren 
bij het Rijk sloten niet zo lang geleden 
een nieuwe cao. Hetzelfde geldt natuur-
lijk voor Defensie. Jean Debie vindt dat 
‘buitengewoon jammer’, maar wacht de 
reactie van minister-president Rutte af.

 De Telegraaf quote op 24 september 
Jean Debie in een artikel over het compen-
seren van de hoge inflatie. “Het kan niet 
zo zijn dat het kabinet werkgevers oproept 
om de lonen nu snel te verhogen en zelf 
achterover gaat leunen”, zegt de voorzitter 
namens het Ambtenarencentrum.

 VACATURE

De leukste (bij)baan
 na je FLO!
Blijf je graag betrokken bij de defensie- 
organisatie? Spreekt het je aan jonge 
militairen te enthousiasmeren voor de 
vakbond? Ben je graag op pad en wil je 
onderdeel uitmaken van een hecht, gezel-
lig team oud-defensiecollega’s? Dan is de 
vacature Medewerker Ledenservice echt 
iets voor jou!

Wat ga je doen?
Als Medewerker Ledenservice ben je 
namens de vakbond het aanspreekpunt 
op een of meerdere eigen, vaste defensielocaties. Je onderhoudt daar contact, bent 
relatie beheerder voor de bestaande ledenachterban en verzorgt voorlichting voor 
potentiele nieuwkomers. Daarnaast neem je incidenteel (in overleg) deel aan acti-
viteiten, zoals het bezoeken van schiettrainingen voor promotiedoeleinden. 

Blijf verbonden
Wil jij na je loopbaan bij de krijgsmacht nog met één been in het defensiebedrijf 
blijven staan? Draai jij je hand niet om voor een informatiepraatje voor nieuwe, 
jonge collega’s? Dan is dit je kans. De grootste defensievakbond van Nederland 
VBM/BBTV heeft een grote, professionele werkorganisatie die jou in alle facetten 
van het werk zal ondersteunen. Daarnaast wordt jouw persoonlijke inbreng in het 
collegiale leden serviceteam op prijs gesteld. 

Wij bieden een tijdelijke arbeidsovereenkomst die mogelijk na een jaar wordt omgezet 
in een vaste overeenkomst. Salariëring conform vakbond-cao. Jouw werkdagen en 
-tijden worden in onderling overleg vastgesteld.

Interesse of meer info? 
Neem contact op met onze secretaris/penningmeester
Jacqueline de Werker-Bekx:
j.dewerker@mijnvbm.nl 
070 315 51 23 of 06 51 57 97 72

Hieronder de juiste antwoorden van de 
Medezeggenschapquiz op pagina 13:

1 C 2 D 3 A 4 C
5 C 6D 7 A 8 C

Test uw MC-kennis: 
de antwoorden!

Terug naar pagina 13
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Het algemeen bestuur betuigt de 
nabestaanden oprechte deelneming 
met hun verlies.

OVERLEDEN
Juni 2022
26-06 D. Bok (82 jaar)
 gepensioneerd burger
 Noordzeestraat 61
 1784 BL Den Helder

Juli 2022
11-07 M. Ettema (88 jaar)
 LTZVK2 b.d.
 Spijkpad 15
 7211 AJ Eefde

Augustus 2022
13-08 J. van de Velde (79 jaar)
 Sgt KLu b.d.
 Am Altenzollamt 9
 48455 Bad Bentheim (Dld)

15-08 P.A.C.J. Maassen (58 jaar)
 Elnt KL 
 Koningin Wilhelminalaan 40
 5583 AN Waalre

18-08 W.C.A. Wijnandts (71 jaar)
 SMJRLDGB b.d.
 Dollardlaan 90
 1784 BG Den Helder

21-08 D. van Zuydam (78 jaar)
 Kpl1 KL b.d.
 Gerretsonplein 87
 5624 JP Eindhoven

28-08 F. de Jong (77 jaar)
 SGTODND b.d.
 p/a Ooievaarstraat 117
 1781 VM Den Helder

September 2022
01-09 C. van Kralingen-Keus (83 jaar)
 p/a Kamperfoelie 29
 2231 SZ Rijnsburg

02-09 C. van der Poel (92 jaar)
 OPPSCHR b.d.
 Opaal 6
 4337 MA Middelburg

12-09 C. van Gurp (79 jaar)
 AOOBDGSK b.d.
 Oostslootstraat 50
 1781 KV Den Helder

13-09 J.J. Berkhoff (70 jaar)
 MJRGSMKR b.d.
 Krugerstraat 86
 1782 ER Den Helder

17-09 G. de Haan (89 jaar)
 LTZVK2 b.d.
 Folkert Lambertsstraat 28
 1785 CV Den Helder

DANK
Dank voor alle tekenen van medeleven na 

het overlijden van mijn lieve Nel. Een kaart, 

een bloem, een zoen, een handdruk wan-

neer er geen woorden waren. Ze kunnen 

zoveel voor je doen. Ze geven de kracht 

om door te gaan.

Dirk Spijker, kinderen en kleinkinderen

Arnhem, juli 2022
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BETAALDATA
Defensie betaalt de salarissen op maandag 24 oktober 2022.
SVB en ABP storten de uitkeringen eveneens op maandag  
24 oktober 2022. 
Doorgaans staat het geld de volgende werkdag op uw
rekening bijgeschreven.

A Bridge Too Far
Lights, camera, action! Duitse officieren stappen in stilte in hun voertuigen aan de 
zuidkant van de Rijn. John Frost wordt gewaarschuwd en snelt naar een beschutte plek 
met zicht op de Rijnbrug. De Duitse voertuigen rijden langzaam de brug op. Iedereen 
wacht in spanning af. Dan begint het vuurgevecht. Net als toen.
A Bridge Too Far, de klassieke oorlogsfilm uit 1977, was een van de duurste en meest 
ingewikkelde filmproducties van die tijd. Regisseur Richard Attenborough wilde de film 
zo realistisch mogelijk maken en ging hiervoor tot het uiterste. Voor een hele generatie werd A Bridge Too Far dé film waardoor zij 
kennismaakten met de geschiedenis van Operatie Market Garden.

In ‘A Bridge Too Far: Van storyboard naar het witte doek’ ontdekken bezoekers 
van de locatie ‘Airborne at the Bridge’ wat er kwam kijken bij één van de meest 
indrukwekkende scènes van de film. Zij ontdekken hoe het er achter de schermen 
aan toeging en kunnen het originele storyboard bekijken. Ook zijn er gebruikte 
props te zien.
Airborne at the Bridge is de museale dependance van het Airborne Museum 
‘Hartenstein’ in Arnhem. Met uitzicht op de wereldberoemde John Frostbrug 
hoort u de persoonlijke verhalen van Britse, Duitse en Nederlandse militairen die 
op deze plek vochten en sneuvelden tijdens de Slag om Arnhem in september 
1944. Airborne at the Bridge is gratis te bezoeken. Adres: Rijnkade 150, 
6811 HD Arnhem. 

Podcast ‘de Perimeter’
Het Airborne Museum opende in 2022 een tentoonstelling 
over belangrijke locaties in de Perimeter. De perimeter was een 
verdedigingslinie in en rondom Oosterbeek tijdens de Slag om 
Arnhem in september 1944. De betrokken militairen waren niet 
voorbereid op de gebeurtenissen die zich daar zouden afspelen 
en de bewoners van het dorp al helemaal niet. De persoonlijke 

verhalen van burgers en militairen die vast kwamen te zitten in 
de strijd worden hier belicht. Met de podcast duik je dieper in 
de geschiedenis van deze strijd en luister je naar persoonlijke 
getuigenissen.
Er zijn 3 afleveringen die telkens andere locaties en hun burgers 
onder de loep nemen. 

REÜNIE
Op donderdag 17 november 2022 is de reünie/receptie van de 
Vereniging FLO Verbindingsdienst Koninklijke Marine. Locatie: 
Witte Raaf, Nieuwe Haven te Den Helder; van 14.00 tot 17.30 uur.
Meer informatie is te vinden op www.bravozulu.nl.

Scan de QR-code hierboven om direct naar de podcast te gaan.
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TRIVIZIER DIGITAAL 
ONTVANGEN?
Wilt u de Trivizier voortaan liever digitaal 
ontvangen in plaats van op papier? Dat kan. 
Scan de QR-code en vul het formulier in op 
www.vbm.info/magazine/digitaal.
Of geef uw e-mailadres en uw registratie-
nummer of werknemersnummer via e-mail 
door aan: redactie@mijnvbm.nl en schrijf 
erbij dat u de Trivizier alleen nog digitaal 
wilt ontvangen. Hoe werkt het? Telkens als 
er een nieuwe Trivizier verschijnt, sturen 
we u een link waarmee u de Trivizier di-
gitaal kunt lezen. Let er dan wel op, dat 
wanneer in de toekomst uw e-mailadres 
verandert, u die wijziging doorgeeft aan 
redactie@mijnvbm.nl!

GEVRAAGD
Er ontbreken in mijn verzameling nog 2 
reversspeldjes: Hr.Ms. Tijgerhaai (S807) en 
Hr.Ms. Tonijn (S805). Wie kan mij, oud-op-
varende, tegen een goede prijs hieraan 
helpen? S. Smeulders, tel. 0223 637048 / 
06 23 77 16 55 of per mail: 
s.smeulders@ziggo.nl

collectieve ongevallen -verzekering
de vbm heeft voor alle actief dienende leden (militairen 
en burgers) een ongevallenver zekering afgesloten. deze 
ongevallenver zekering geeft dekking in de hele wereld, 
ook tijdens missies, gedurende 24 uur per dag, 7 dagen 
per week en gedurende het hele jaar. de ongevallenver-
zekering vervangt de woon-werkverkeer verzekering en 
het uitzendcertificaat. u hoeft dus géén uitzendcertifi-
caat in te vullen als u op uitzending gaat.

adreswijziging /ledenadministratie
070 315 51 11 of ledenadministratie@mijnvbm.nl

belastinginfo en -hulp
belastingservice@mijnvbm.nl

helpdesk
gabriëlle driehuijs, ton van elst en elain wijnands
070 315 51 11 of helpdesk@mijnvbm.nl
of vul het formulier in op onze website

nabestaandenzorg en bundel
susie rangai
nazorg@mijnvbm.nl

de vakbond voor burger en militair defensiepersoneel 
vbm verleent nazorg bij overlijden. wij kunnen u 
doeltreffend ondersteunen. u kunt ons helpen door al 
uw gegevens te ordenen. vraag bij de vbm naar de 
handleiding voor nabestaanden. of kijk op 
www.vbm.info bij ‘diensten’.

stichting msf (sociaal fonds)
johan liekens. bereikbaar op telnr.: 0223 61 58 85 
dinsdag en vrijdag van 09.00-16.00 uur. 
tevens te bereiken via: 
stichting.msf@gmail.com
www.stichtingmsf.nl
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OPLOSSING:

ABDIS
AFLATEN
BEKER
BOEYENS
DEKEN
EMERITUS
GEBED
GELOOF
GEWAAD
HERVORMING
KEIZER
KERKEN
KNIELEN
KRUIS
LATIJN
MARTELAAR
MONNIK
PATER
PAUSSCHAP
PSALM
RITE
ROEMER
ROME
TABERNAKEL
UTRECHT
VATICAAN
VONT
WIJN

WOORZOEKER
Alle woorden uit de woordenlijst zijn verborgen in het 
letterveld. Sommige letters worden meerdere keren ge-
bruikt. Als u alle woorden heeft gevonden, blijft er een 
aantal letters over die samen een zin vormen.
Stuur deze oplossing vóór 6 november 2022 naar:
Redactie Trivizier (puzzel)
Postbus 93037
2509 AA Den Haag of

E-mail: puzzel@mijnvbm.nl
Vergeet niet uw adres te vermelden!

Onder de goede inzendingen worden 3 VVV-cadeaukaarten t.w.v. 
€ 20,- verloot. (Alleen inzendingen op naam en adres van leden 
loten mee). Over de uitslag kan niet worden gecorrespondeerd. 
U verleent de VBM toestemming om uw naam en woonplaats te 
publiceren wanneer u tot een van de winnaars behoort. 

Oplossing september 2022:
Volle maan

De winnaars zijn (na loting):
H.D. Duvigneau, Zutphen
J.H. van Riezen, de Zilk
J. Vrolijk, Den Helder

1/2 - 2022 | Trivizier | 39 

PUZZEL
 Postbus 93037 2509 AA Den Haag, email: redactie@mijnvbm.nl

 TERUG NAAR PAGINA 2

mailto:redactie%40mijnvbm.nl?subject=


Een militair die in 2019 op Curaçao was geplaatst, verhuisde 
tijdens zijn plaatsingsperiode naar een andere (en overigens 
goedkopere) huurwoning op het eiland. DCIOD beëindigde 
vanwege deze lokale verhuizing zijn recht op een verlaagde eigen 
bijdrage in de huurkosten van 10%. De grondslag hiervoor was 
artikel 13, zevende lid, van het Voorzieningenstelsel buitenland 
defensiepersoneel (VBD). Het gevolg van het besluit was dat de 
eigen bijdrage in de huurkosten per verhuisdatum op 17% werd 
vastgesteld.

De militair begreep niets van het besluit. Ook de VBM vond de 
uitleg die DCIOD aan het bovengenoemde artikel 13, lid 7 had 
gegeven, onlogisch en onnavolgbaar. Een van onze juristen heeft 
de beëindiging van het recht op de verlaagde eigen bijdrage 
daarom aangevochten. Defensie hield in de bezwaarfase voet 
bij stuk en ook bij de rechtbank ving de militair bot. In dit geval 
heeft de aanhouder gewonnen, want de Centrale Raad van Beroep 
(Raad) heeft de militair wél in het gelijk gesteld. Volgens de Raad 

heeft Defensie een onjuiste uitleg aan artikel 13, zevende lid, 
gegeven. Op basis van dit artikellid kan volgens de Raad het recht 
op een verlaagde eigen bijdrage niet worden beëindigd als een 
militair lokaal verhuist.

Militairen kunnen op basis van deze uitspraak in beginsel 
besluiten om lokaal te verhuizen, zonder dat ze hoeven vrezen 
hun verlaagde eigen bijdrage te verliezen. Het is niettemin wel 
raadzaam om bij veranderingen in de persoonlijke situatie eerst 
contact te leggen met DCIOD om de eventuele consequenties 
daarvan te bespreken. 

Bent u tijdens uw huidige plaatsingsperiode lokaal 
verhuisd en betaalt u hierdoor nu een verhoogde 
eigen bijdrage van 17%, dan raden we u aan om een 
schriftelijk verzoek in te dienen om die verhoging 
ongedaan te maken. Wilt u hierover advies hebben, 
neem dan contact op met ons.

VBM wint rechtszaak over hogere eigen bijdrage

7. In afwijking van het gestelde in het eerste lid, onderdeel d, is de eigen bijdrage 10%, indien de defensieambtenaar vanuit een eigendoms
woning met een tegemoetkoming in de verplaatsings kosten is verhuisd naar het buitenland en hij gedurende zijn plaatsing, een deel van die 
plaatsing, of een aansluitende nieuwe plaatsing in het buitenland deze eigendomswoning aanhoudt en die woning niet verhuurt of ter 
beschikking stelt aan een ander dan een van de eigen, stief of pleegkinderen van de defensieambtenaar.

- 

 of via MDTN (sterretje dan nummer) 0654666156 

Nog geen lid?
Meld u aan op www.vbm.info
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